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Milí spoluobčané,
listopad nám opět ukázal, jak bohatý a inspirativní může život 

v našem městě být. Společně jsme uctili památku zesnulých a připo-
mněli si Den válečných veteránů, kdy jsme s úctou vzdali hold těm, 
kteří obětovali své životy za svobodu a mír. Významnou událostí 
bylo také připomenutí 35. výročí 17. listopadu – dne, který zásadně 
ovlivnil naši moderní historii. Je to den, kdy si připomínáme, že 
změny jsou možné, pokud lidé spojí své úsilí pro společné dobro. Ať 
už jde o malé činy v naší komunitě nebo větší společenské výzvy. 
Odkaz 17. listopadu nás vybízí k tomu, abychom byli aktivními a od-
povědnými občany. Za uplynulých 35 let jsme ušli dlouhou cestu. 
Žijeme v demokratické společnosti, která nám dává prostor k vyjá-
dření názorů, volbě vlastních cest a svobodě, o které mohly před-

chozí generace jen snít. Přesto je toto výročí také chvílí k zamyšlení. 
Svoboda není něco, co můžeme považovat za samozřejmost – je to 
dar, o který je třeba pečovat. 
Kulturní dění v listopadu bylo obohaceno zahájením výstavy Sledo-

vání nevystopovatelného britské umělkyně Holly Stevenson v Gale-
rii Jane McAdam Freud. Holly Stevenson se ve své tvorbě inspiruje 
tématy identity, podvědomí a archetypů, které odkazují na Freudovu 
psychoanalytickou teorii. Její díla kombinují moderní estetiku s hlu-
bokými myšlenkovými podněty, což návštěvníkům nabízí prostor 
k introspekci a otázkám. Výstava zároveň reflektuje dílo pravnučky 
Sigmunda Freuda, Jane McAdam Freud, která s manželem Petrem 
Hensonem založila galerii nesoucí její jméno. 
Happening, jenž předcházel samotné vernisáži, symbolicky pro-

pojil Freudův odkaz s moderním uměním a zdůraznil univerzálnost 
a nadčasovost Freudových myšlenek. Tento jedinečný okamžik 
přinesl dialog mezi historií a současností, vědou a uměním. Výstava 
Holly Stevenson je důkazem toho, že Freudův odkaz má i dnes vý-
znamný přesah do oblasti kultury a že umění má schopnost otevírat 
nové perspektivy a podporovat hlubší pochopení světa kolem nás. 
Koncepce galerie s mezinárodními ambicemi, i v tak malém městě, 

jako je Příbor, je skutečně reálná. Dokládá to nejen vysoká návštěv-
nost listopadové vernisáže výstavy Holly Stevenson, ale také úspěch 
předchozí výstavy věnované fotografovi Rudolfu Jarnotovi, která 
přilákala řadu návštěvníků nejen z Příbora, ale také z širokého okolí 
a potvrdila zájem veřejnosti o kvalitní umělecké projekty.
Nyní vstupujeme do adventního času. Prosinec je měsícem, který 

v sobě nese jedinečné kouzlo, je časem klidu, očekávání a zamyšlení. 
Připomíná nám důležitost mezilidských vztahů, radosti z drobných 
okamžiků i toho, co skutečně dává našemu životu smysl. Čeká nás 
také řada krásných akcí, na které bych Vás ráda pozvala. Adventní 
koncerty, Mikulášská jízda, vánoční jarmark a další společenské 
události vytvoří tu pravou sváteční atmosféru. 
Rok 2024 byl bohatý na události, výzvy i společné zážitky. Při-

pomínali jsme si důležité historické milníky, vítali významné 
osobnosti, užívali si kulturní akce a společně pracovali na tom, aby 
naše město bylo ještě krásnějším a příjemnějším místem k životu. 
Prosinec nám nabízí příležitost ohlédnout se zpět s vděčností za vše 
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Telegrafické zprávy z jednání  
Rady města Příbora
Petra Wantulová, DiS. (odbor organizační a správních činností Městského úřadu Příbor)

Dne 29. 10. 2024 se uskutečnila 
35. schůze Rady města 
Příbora, na které bylo 
projednáno 27 bodů. Přinášíme 
stručný telegrafický přehled 
nejdůležitějších projednaných 
bodů.

Rada města vzala na vědomí:
 » žádost MVDr. J. Šatky o řešení parko-
vání na ulici Npor. Loma,
 » energetický audit energetického hos-
podářství města Příbora zpracovaný 
energetickým specialistou RNDr. Já-
nem Petrovičem v předloženém znění,
 » zařazení akcí obnovy kulturních 
památek do „Anketního dotazní-
ku“ Programu regenerace městských 
památkových rezervací a městských 
památkových zón na rok 2025 dle pod-
kladového materiálu.

Rada města uložila:
 » vedoucímu odboru investic, rozvoje 
a správy majetku prověřit a projednat ve 
spolupráci s odborem kultury, spor-
tu a cestovního ruchu, Technickými 
službami města Příbora a Městskou 
policií Příbor koncept přesunu spor-
tovního hřiště z ulice Npor. Loma na 
ulici Štramberskou s možností násled-
ného rozšíření parkovacích ploch mezi 
domy č. p. 1401 a č. p. 1409 v souladu 
s připravovanou koncepcí abonentní-
ho a rezidentního parkování. Termín: 
31.03.2025.

Rada města vyhlásila:
 » veřejnou zakázku malého rozsahu na 
zpracování projektové dokumentace 
„Stavební úpravy Školní jídelny Ko-
menského v Příboře“ dle předloženého 
materiálu,
 » veřejnou zakázku malého rozsahu na 
stavební práce s názvem „Komunikace 
k ZO na ulici Masarykově“ dle předlo-
ženého materiálu,
 » nadlimitní veřejnou zakázku na do-

dávky a služby s názvem „Zajištění 
úklidových prací pro město Příbor“ dle 
předloženého materiálu.

Rada města schválila:
 » uzavření smlouvy o závazku veřejné 
služby k zajištění provozu Skibusu 
Beskydy mezi městem Novým Jičínem, 
městem Příborem a městem Kopřivnicí, 
jako objednateli, a společností Z-Group 
bus, a. s., jako dopravcem, jejímž před-
mětem je zajištění provozu linky Skibu-
su Beskydy veřejnou linkovou dopravou 
v letech 2024-2027, ve znění návrhu 
předloženého prostřednictvím přílohy 
č. 1 podkladového materiálu,
 » přijetí účelové neinvestiční dotace 
z rozpočtu Moravskoslezského kraje pro 
rok 2024 na úhradu nákladů vzniklých 
u JSDH v souvislosti s řešením povod-
ní na území Moravskoslezského kraje 
v celkové výši 52 800 Kč,
 » přijetí peněžního daru a uzavření 
smlouvy mezi Nadací AGROFERT, 
se sídlem Pyšelská 2327/2, Praha 4, 
149 00 Praha, IČO 24188581, a městem 
Příborem, jejímž předmětem je peněžní 
dar na obnovu a doplnění zařízení vy-
užívaného v rámci extrémních povodní 
v září 2024 a likvidace jejích následků, 
v předloženém znění,
 » záměr města propachtovat nebyto-
vé prostory o ploše 508 m² v budově 
č. p. 95 v místní části Hájov v předlože-
ném znění,
 » výzvu k podání nabídky k veřejné 
zakázce malého rozsahu na služby s ná-
zvem „Tisk Měsíčníku města Příbora" 
dle přílohy č. 1.

Rada města souhlasila:
 » s přijetím peněžitého daru Základní 
školou Npor. Loma Příbor Školní 1510 
okres Nový Jičín, příspěvkovou orga-
nizací, až do celkové výše 7 500 Kč od 
společnosti Pomáháme školám k úspě-
chu, o.p.s., se sídlem Evropská 2690/17, 
160 00 Praha 6, IČO 29005469, na 
úhradu nákladů na zkvalitnění výuky 
v rámci projektu „Pomáháme školám 
k úspěchu“,

 » s přijetím peněžitého daru Základní 
školou Příbor, Jičínská 486, okres Nový 
Jičín, příspěvkovou organizací, až do 
celkové výše 10 000 Kč od společnosti 
Pomáháme školám k úspěchu, o.p.s., se 
sídlem Evropská 2690/17, 160 00 Praha 
6, IČO 29005469, na úhradu nákladů 
na zkvalitnění výuky v rámci projektu 
„Pomáháme školám k úspěchu“,
 » s přijetím drobného hmotného majetku, 
a to 1 ks pračky a 1 ks sušičky formou 
věcného daru příspěvkovou organizací 
Základní školou Příbor, Jičínská 486, 
okres Nový Jičín, od společnosti Allian-
ce Laundry CE s.r.o., Místecká 1116, 
742 58 Příbor, IČO 29451914,
 » s uzavřením smlouvy mezi městem 
Příborem, IČO 00298328, se sídlem 
náměstí Sigmunda Freuda 19, 742 58 
Příbor, a společností Nevajgluj a.s., 
IČO 19180632, se sídlem Na strži 
1702/65, Nusle, 140 00 Praha 4, jejímž 
předmětem je peněžitý dar ve výši 
10 000 Kč na základě umístění obce 
v soutěži Čisté obce s NEVAJGLUJ 
2024, v předloženém znění.

Rada města rozhodla:
 » o uzavření veřejnoprávní smlouvy o po-
skytnutí individuální dotace z rozpočtu 
města Příbora na rok 2024 dle přílo-
hy č. 2 předloženého materiálu mezi 
městem Příborem, se sídlem náměstí 
Sigmunda Freuda 19, 742 58 Příbor, 
IČO 00298328, a příjemcem dotace 
Tělocvičnou jednotou Sokol Příbor, 
se sídlem Lidická 544, 742 58 Příbor, 
IČO 62351222, jejímž předmětem je 
poskytnutí individuální dotace ve výši 
37 400 Kč na projekt Zakoupení povr-
chu pro hernu stolního tenisu.
 » pronajmout nebytové prostory v budo-
vě č. p. 54 na ulici Jičínská (přízemí) 
v Příboře panu Mgr. Tomášovi Motlíč-
kovi, Na Benátkách 912, 742 58 Příbor, 
IČO 75437945.
 

Úplné znění dokumentu z jednání rady města se 
všemi náležitostmi a informacemi naleznete na 
webových stránkách města Příbora.

dobré, co jsme společně dokázali, a s poko-
rou se poučit z toho, co se nepovedlo. 
Ale naše práce zdaleka nekončí! Rok 

2025 přinese spoustu dalších projektů, 
na kterých už nyní intenzivně pracujeme. 
Všechny tyto projekty jsou realizovány 

s cílem zlepšovat kvalitu života v našem 
městě. Vaše podněty a nápady jsou pro nás 
velmi cenné, proto budeme i nadále pořádat 
veřejná setkání, abychom mohli společně 
rozhodovat o dalším směřování Příbora. 
Přeji Vám všem krásný adventní čas, 

radostné Vánoce a úspěšný vstup do nového 
roku 2025! 

S přáním všeho dobrého, 
Miroslava Motlíčková Ratajová,
radní města Příbora 
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Telegrafické zprávy z jednání  
Zastupitelstva města Příbora
Petra Wantulová, DiS. (odbor organizační a správních činností Městského úřadu Příbor)

Dne 16. 10. 2024 se uskutečnila 
15. schůze Zastupitelstva 
města Příbora, na které bylo 
projednáno 13 bodů. Přinášíme 
stručný telegrafický přehled 
nejdůležitějších projednaných 
bodů.

Zastupitelstvo města schválilo:
 » odkoupení pozemku parc. č. 363/2 v k. ú. 
Klokočov u Příbora specifikovaného 
geometrickým plánem č. 1256- 56/2024, 
o výměře 5 m² od pana Michala Hanzlí-
ka, Příbor, Hukvaldská 1077, za kupní 
cenu 1 000 Kč/m², tj. celkem 5 000 Kč, 
pro vybudování stanoviště kontejnerů na 
tříděný odpad,
 » výkup pozemků parc. č. 3110/2 a 3110/3 
a pozemku parc. č. 3110/6 specifikovaného 
geometrickým plánem č. 3608-37/2024, vše 
k. ú. Příbor, v celkovém rozsahu 307 m², pro 
účel realizace stezky pro pěší a cyklisty od 
manželů Pavla a Renáty Tomáškových, oba 
bytem Příbor, Dukelská 1349, za kupní cenu 
1 000 Kč/m², s podmínkou výmazu zástav-
ních práv k pozemkům z katastru nemovi-
tostí před uzavřením kupní smlouvy,

 » změnu výše uznatelných nákladů při 
zachování finančního příspěvku z rozpoč-
tu města ve výši 100 000 Kč v rámci akce 
„Obnova severní a západní strany fasády 
objektu č. p. 413 na ulici Řehoře Volného 
v Příboře“,
 » poskytnutí finančního daru ve výši 
100 000 Kč obci Sedlnici v souvislosti s po-
vodněmi v září 2024,
 » rozpočtové opatření č. 4 města Příbora na 
rok 2024 v členění a částkách dle přílohy 
č. 1 předloženého materiálu a výše přijatý-
mi usneseními upraveného materiálu.

Zastupitelstvo města neschválilo:
 » prodej části pozemku parc. č. 2900 
v k. ú. Příbor panu Janu Kyprovi, dle jeho 
žádosti ze dne 13. 5. 2024.

Zastupitelstvo města rozhodlo:
 » o uzavření veřejnoprávní smlouvy o po-
skytnutí individuální dotace z rozpočtu 
města Příbora na rok 2024 dle přílohy 
č. 2 předloženého materiálu mezi městem 
Příborem a příjemcem dotace Spolkem 
hudebníků Příbor, z. s., jejímž předmětem 
je poskytnutí individuální dotace ve výši 
13 600 Kč na projekt Slavnostní koncert 
k 35. výročí sametové revoluce.

Zastupitelstvo města vzalo na 
vědomí:
 » celkové objemy rozpočtu po zapracování RO č. 4:

Úplné znění dokumentu z jednání zastupitel-
stva města se všemi náležitostmi a informacemi 
naleznete na webových stránkách města Příbora 
www.pribor.eu

Setkání jubilantů – pětasedmdesátníků 
a osmdesátníků
Bc. Ivana Bolomová (matrikářka Městského úřadu Příbor), foto: Stanislava Slováková

Setkání jubilantů – pětasedmdesátníků 
a osmdesátníků, letošní druhá větší událost, 
kterou pravidelně pořádá komise pro ob-
čanské záležitosti, se uskutečnilo ve čtvrtek 
31. října 2024 v odpoledních hodinách 

v Kulturním domě Příbor. V tomto roce 
se na setkání přihlásilo 53 občanů z Pří-
bora a jeho částí Hájova a Prchalova. Život 
s sebou však přináší kromě radostných 
chvil i různé komplikace, a tak z původního 

počtu zájemců o tuto tradiční akci se jich 
setkání zúčastnilo 42. Mezi hosty jsme rádi 
přivítali také 3 letošní jubilanty ve věku 
85, 88 a 90 let, kteří projevili o tuto událost 
zájem.

Příjmy 251 222 500 Kč

což je navýšení 
o 4 157 000 Kč 
oproti uprave-
nému rozpočtu 
po zapracování 
schváleného 
RO č. 3.

Výdaje 345 291 000 Kč

což je navýšení 
o 4 157 000 Kč 
oproti uprave-
nému rozpočtu 
po zapracování 
schváleného 
RO č. 3.

Finan-
cování 94 068 500 Kč

což je beze 
změny oproti 
upravenému 
rozpočtu po 
zapracování 
schváleného 
RO č. 3.
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Helena Debefová
Pavla Petrová
Martin Šmída
Jindřich Kozel
Stanislav Sitár
Čestmír Kantor
Jiří Jalůvka
Anna Jiříková
Anna Svobodová
Alice Filipová

Jiří Rozehnal
Pavel Grodza
Jarmila Polášková
Pavel Linduška
Nina Černá
Růžena Vyvialová
Alice Homolová
Jiří Michna
Stanislav Kabát
Anna Bittnerová

Marta Glaubaufová
Štěpán Pustějovský
Lidmila Savická
Eva Barchanská
Olga Bsonková
Zdenka Knápková
Ladislav Loun
Dašenka Fialová
Eliška Kabátová
Helena Tomková

Ludmila Hrubá
Věra Baťková
Vladimír Švarc
Naděžda Rapalová
Slavomír Valečko
Alena Kratinová
Božena Foltová

Jubilanti z Příbora:

Ludmila Jalůvková 
Jarmila Lysová 

Danuše Medřická 
Věra Ondráčková

Anna Palacká 
Milada Poláčková 

Zuzana Štěrbová 
Josef Žárský 

Jubilanti v Domově Příbor:

Blahopřejeme jubilantům 
narozeným v prosinci
Bc. Ivana Bolomová (matrikářka Městského úřadu Příbor)

Informace jubilantům
Vážená paní, vážený pane,
pokud budete v roce 2025 slavit své jubileum vyšší než 85 let a včetně, 

můžete v období tohoto, pro Vás významného výročí, očekávat návštěvu 
některého ze členů komise pro občanské záležitosti města Příbora 
s drobným dárkem a blahopřáním.
Pokud si tuto návštěvu NEPŘEJETE, např. ze zdravotních 

důvodů, prosíme Vás, abyste nám toto oznámili telefonicky na tel. 
č. 556 455 443, e-mailem na adrese: matrika@pribor-mesto.cz či 
písemně na adrese: Městský úřad, odbor organizační a správních 
činností – matrika, náměstí Sigmunda Freuda 19, 742 58 Příbor.

Prosíme Vás, abyste nám dali vědět také v případě, že si nepřejete v této 
souvislosti zveřejnit své jméno a příjmení v pravidelné rubrice „Jubilanti“ 
v Měsíčníku města Příbora.

Pokud od Vás neobdržíme tento „nesouhlas“, budeme Vaše rozhodnutí 
brát jako souhlas se zveřejněním v Měsíčníku a zároveň jako souhlas 
s osobní gratulací.

Děkujeme za pochopení, členové komise pro občanské záležitosti.

Město Příbor

Setkání zahájila a přítomné přivítala paní 
Olga Galiová, členka komise pro občanské 
záležitosti, která dále předala slovo starosto-
vi města Příbora Ing. arch. Janu Malíkovi, 
následně pak předsedkyni komise pro 
občanské záležitosti paní Věře Kovaříko-
vé. Oba jmenovaní popřáli oslavencům ke 
krásnému životnímu jubileu a pohovořili 
o životě a dění ve městě. Za město Příbor se 
s blahopřáním připojili členové Rady města 
Příbora Mgr. Miroslava Motlíčková Rata-
jová a MUDr. Mořic Jurečka, který také 
pronesl slavnostní přípitek. 
Pro oslavence byl připraven dárek v podo-

bě fotorámečku, pamětního listu a květiny, 
které si po slavnostním přípitku převzali 
z rukou představitelů města. Po podpisu 

zápisu v pamětní knize následovalo tradiční 
skupinové fotografování ve fotokoutku. 
Členové komise pro občanské záležitosti 
připravili pro všechny přítomné pohoště-
ní, které si mohli vychutnat a zároveň si 
popovídat za doprovodu cimbálové hudby 
Radhošť až do večerních hodin. Cimbálovka 
naladila hosty natolik, že po úvodním tanci 
pana starosty s paní Motlíčkovou Ratajovou 
se na parket připojila postupně dobrá polo-
vina hostů a ti, kteří si nezatancovali, si rádi 
a s chutí zazpívali.
Nesmím zapomenout ani na manžele Ne-

domovy z LTV Příbor, kteří u této události 
nikdy nechybí. Fotodokumentaci zajistila 
v roli fotografky, ve které je „jako ryba ve 
vodě“ paní Stanislava Slováková.

Velké poděkování patří členkám a členům 
komise pro občanské záležitosti a jejích 
subkomisí. Bez jejich nadšení a smyslu pro 
týmovou spolupráci by samotné setkání 
proběhlo jen těžko.
Děkuji také letošním jubilantům, kteří 

se přihlásili na tuto akci a naplnili tak její 
smysl – udělat radost občanům našeho 
města, podpořit sounáležitost a zprostřed-
kovat setkání lidí, kteří se někdy i desítky 
let neviděli a měli tak možnost opět navázat 
kontakt. 
S členy komise pro občanské záležitos-

ti Rady města Příbora se těšíme na další 
setkání jubilantů, které se pro rok 2025 
začíná plánovat už nyní. 
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Město Příbor
Přihláška na setkání jubilantů
Vážená paní, vážený pane,
pokud budete v roce 2025 slavit své sedmdesáté, pětasedmdesáté či osmdesáté životní jubileum, prosíme Vás, 

abyste nám dali vědět v případě, že si nepřejete v této souvislosti zveřejnit své jméno v pravidelné rubrice 
„Jubilanti“ v Měsíčníku města Příbora. Prosíme Vás, abyste nám toto oznámili telefonicky na tel. č. 556 455 443,  
e-mailem na adrese: matrika@pribor-mesto.cz, písemně či osobně na adrese: Městský úřad, odbor organizační 
a správních činností - matrika, náměstí Sigmunda Freuda 19, 742 58 Příbor. Pokud od Vás neobdržíme tento 
„nesouhlas“, budeme Vaše rozhodnutí brát jako souhlas se zveřejněním v Měsíčníku města Příbora. Zároveň můžete 
odevzdat, pokud máte zájem zúčastnit se, přihlášku na setkání sedmdesátiletých či sedmdesáti pětiletých 
a osmdesátiletých jubilantů. Přihláška je součástí tohoto letáku. 

Zhruba 1 měsíc před plánovaným setkáním pak bude odeslána pozvánka s upřesněním data a času konání. Přihláška 
je k dispozici také na webových stránkách města www.pribor.eu, v informačním centru nebo přímo na matrice 
Městského úřadu v Příboře. 

Děkujeme Vám za pochopení, členové komise pro občanské záležitosti.

-------------------------------------------------------------------------------------------------------------

V souladu s ustanoveními zákona č. 101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů a o změně některých souvisejících zákonů ve znění 
pozdějších předpisů souhlasím s využitím výše uvedených osobních údajů pro organizační zajištění akce „setkání jubilantů“. 

Jméno a příjmení:  .........................................................................................................................................

Datum narození:  ..........................................................................................................................................

Trvalé bydliště:  ............................................................................................................................................

Adresa pro doručení pozvánky (pokud je odlišná od adresy trvalého bydliště):

.....................................................................................................................................................................
(můžete uvést také)  
Tel. číslo či e-mail: ........................................................................................................................................

Podpis:  ........................................................................................................................................................
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VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ
Přihláška
Milí rodiče, máte-li zájem zúčastnit se slavnostního „Vítání občánků“, vyplňte, prosím, po narození 
miminka tuto přihlášku a…

 »zašlete ji elektronicky na adresu matrika@pribor-mesto.cz nebo
 »osobně odevzdejte na Městském úřadě Příbor na podatelně nebo v kanceláři matriky.

Vždy cca 14 dnů před plánovaným „Vítáním občánků“ vám bude doručena pozvánka s upřesněním data a času konání 
na vámi uvedenou adresu.
Přihláška je k dispozici také na webových stránkách města www.pribor.eu nebo na matrice Městského úřadu Příbor.
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------

Jméno a příjmení dítěte:  ...............................................................................................................................
Datum narození:  ..........................................................................................................................................

Jméno a příjmení matky a otce dítěte:  ...........................................................................................................

Trvalé bydliště:  ............................................................................................................................................

Adresa pro doručení pozvánky (pokud je odlišná od adresy trvalého bydliště):
.....................................................................................................................................................................

Tel. číslo, e-mail:  ..........................................................................................................................................

V souladu s ustanoveními zákona č. 101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů a o změně některých souvisejících zákonů ve znění 
pozdějších předpisů souhlasím s využitím výše uvedených osobních údajů pro organizační zajištění akce Vítání občánků města Příbora.

Podpis zákonného zástupce: ..........................................................................................................................
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DIGI Babi & Děda: Senioři 
v Příboře objevili kouzlo 
chytrých telefonů
Anna Benišová, foto: Lucie Pantálek Monsportová

Od května do září letošního roku probíhal 
v Příboře solidární projekt DIGI Babi & Děda, 
který měl za cíl přiblížit seniorům používání 
chytrých telefonů a pomoci jim získat sebe-
vědomí při práci s moderními technologiemi. 
Skupina příborských seniorů se každý měsíc 
setkávala na interaktivních workshopech, kde 
se věnovala tématům, jako je používání aplika-
cí, bezpečnost na internetu či využití telefonu 
pro komunikaci a zábavu.
Projekt však nezůstal jen u workshopů. Pro 

účastníky i širokou veřejnost byla vytvořena 
praktická brožura, která obsahuje návody 
a tipy, jak si s telefonem poradit. Tato brožu-

ra bude volně dostupná na veřejných 
místech, jako je turistické informační centrum 
nebo městská knihovna. Navíc ji lze otevřít 
i online – stačí naskenovat QR kód níže.
Dále pak byla na YouTube kanále projektu 

(@DIGIBabiDeda) zveřejněna série videí 
s praktickými radami. Tato videa představují 
užitečný doplněk k brožuře a mohou sloužit 
jako opakování nebo inspirace pro další kroky 
v používání telefonu.
Projekt DIGI Babi & Děda byl realizován díky 

podpoře Evropské unie v rámci programu Ev-
ropský sbor solidarity. Velké poděkování patří 
také městu Příboru za spolupráci.

Doufáme, že tento projekt nebyl jen užitečnou 
vzdělávací zkušeností, ale také příjemným spo-
lečenským setkáním, které přispělo ke zlepšení 
digitálních dovedností a otevřelo seniorům 
nové možnosti.
Pokud vás projekt zaujal, 

více informací najdete 
na webových stránkách 
www.digibabideda.cz.
Za celý tým DIGI Babi 

& Děda děkujeme všem 
účastníkům i partne-
rům projektu!

Strážníci městské policie společně s dětmi 
preventivně měřili rychlost vozidel 
Eva Durčeková, DiS. (strážnice Městské policie Příbor) 

Dne 7. 11. 2024 se v dopoledních hodinách 
mohli řidiči setkat s netradiční hlídkou 
městské policie, která společně s dětmi 
4. tříd zdejší Základní školy Npor. Loma 
kontrolovala řidiče, zda dodržují zákonem 
stanovenou rychlost v obytné zóně 
(20 km/hod.) na nábřeží Rudoarmějců 
v Příboře. Žáci měli pro řidiče připravené 
odznaky (usměvavé a zamračené smajlíky) 
a preventivní letáčky, které jim rozdávali. 
Řidičům, kteří povolenou rychlost 
nepřekročili, děti poděkovaly, že dodržují 
dopravní předpisy, a tím chrání jejich zdraví 
a život. V opačném případě byli řidiči dětmi 
pokáráni, že překročili rychlost a byli 
vyzváni, aby příště dodrželi povolenou 
rychlost a neohrožovali jejich zdraví. V době 
mezi 08.00 – 09.30 hod. se na stanovišti 
vystřídalo 48 dětí a bylo zastaveno celkem 

39 řidičů, kdy z tohoto počtu rychlost 
překročilo 19 řidičů. Mnozí z nich byli 
příjemně překvapeni, s kým se při kontrole 
setkali. Jelikož se akce setkala s pozitivním 

ohlasem jak od dětí, tak od většiny řidičů, 
nebude se jednat o poslední preventivní akci 
tohoto charakteru pořádanou Městskou 
policií Příbor. 

Informace pro bezpříspěvkové  
dárce krve a krevní plazmy
Komise pro občanské záležitosti Rady města Příbora

Město Příbor oceňuje každoročně bezpří-
spěvkové dárce krve (plazmy), kteří v před-
cházejícím roce dosáhli 40, 80, 120, 160, 200, 
240, 280, 320 nebo 360 odběrů. Vzhledem 
k tomu, že Český červený kříž přestal z důvo-
du ochrany osobních údajů poskytovat obcím 
údaje o dárcích, můžete se v případě zájmu 

o setkání, na němž oceňování probíhá a kde 
jste srdečně vítáni, přihlásit.
Kontaktovat můžete přímo pracoviště 

matriky na telefonních číslech 556 455 443, 
731 130 856 nebo prostřednictvím e-mailové 
adresy matrika@pribor-mesto.cz. Dostavit 
se můžete také osobně do kanceláře matriky, 

v budově Městského úřadu Příbor, kde získáte 
podrobnější informace.
Setkání s bezpříspěvkovými dárci krve, 

kteří v daném roce dosáhli oceňovaného 
počtu odběrů, se koná pravidelně v mě-
síci dubnu v prostorách piaristického 
kláštera v Příboře.

Brožura:
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Nová telefonní linka pro hlášení problémů 
se sjízdností v zimním období
Technické služby města Příbora

Vážení občané, Technické služby 
města Příbora zavádějí od 
letošního roku novou telefonní 
linku, na kterou můžete 
nepřetržitě hlásit problémy se 
sjízdností komunikací během 
zimního období.

📞 Telefonní číslo: 731 698 869 
🕒 Provozní doba: Non-stop
Údržba komunikací probíhá v souladu 

s Plánem zimní údržby, který určuje pořadí 
a priority zásahů na jednotlivých silnicích. 
Prosíme vás o trpělivost a pochopení, protože 
naši zaměstnanci dělají vše, co je v jejich 
silách, aby zajistili bezpečné podmínky na 
komunikacích.

Zároveň vás žádáme o ohleduplné a slušné 
chování vůči našim pracovníkům. Jsou to lidé 
jako vy, kteří se snaží zvládat náročné pod-
mínky a pomáhat našemu městu i za nepříz-
nivého počasí. 

Děkujeme za spolupráci a přejeme vám bez-
pečnou zimu!

Preventivní přednášky 
v prvních třídách  
ZŠ Npor. Loma v Příboře
Eva Durčeková, DiS. (strážnice Městské policie Příbor) 

Strážníci Městské policie Příbor i v letošním 
roce zavítali do prvních tříd Základní školy 
Npor. Loma v Příboře. Tentokrát preventivní 
přednášku pojali netradičně. V první polovině 
vyučovací hodiny se věnovali nebezpečným 
situacím, se kterými se mohou děti setkat, 
a v druhé polovině měli pro děti připravené 
krásné překvapení. 
V průběhu přednášky zaměřené na nebez-

pečné situace se věnovali tématům, jako např. 
jak se zachovat v případě, že najdou injekční 

stříkačku, co dělat, když se setkají s toulavým 
psem, když je osloví neznámá osoba nebo řidič 
vozidla. V druhé polovině vyučovací hodiny 
děti čekalo již zmiňované překvapení, kdy 
za nimi zavítal psovod – strážník z Měst-
ské policie Frýdlant nad Ostravicí se svým 
čtyřnohým parťákem, tříměsíčním štěnětem 
německého ovčáka Aresem. Ten dětem vy-
právěl o tom, jak se služební psi cvičí, k jakým 
účelům se ve službě využívají, a také předvedl, 
co se zatím malý Ares naučil a jak se aktiv-

ně připravuje na službu u Městské policie 
Frýdlant nad Ostravicí. Děti byly z pejska 
nadšené a mohly si ho i pohladit. Nadšení 
z pejska nakonec vystřídala radost z drobných 
dárečků, kterými byli malí posluchači na kon-
ci hodiny odměněni. 
Tímto bychom chtěli poděkovat za spolupráci 

Městské policii Frýdlant nad Ostravicí a dou-
fáme, že i nadále budeme společně organizovat 
akce podobného charakteru.
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Benefiční koncert 
Scholy Příbor
Martin Monsport (sbormistr a umělecký vedoucí Scholy Příbor)

Vážené dámy a pánové,

v neděli 20.10.2024 se uskutečnil v kos-
tele svatého Valentina v Příboře Benefiční 
koncert sboru Schola Příbor. Myšlenka 
benefičního koncertu vznikla ve snaze 
dokázat, že osudy druhých nám nejsou 
lhostejné, a chtěli jsme hlavně pomoci 
lidem, kteří byli zasaženi ničivými povod-
němi v září tohoto roku. A tak jsme během 
velmi krátké doby připravili a nazkou-
šeli program, který zahrnoval celkem 18 
skladeb. Na přípravu jsme neměli mnoho 
času, ale díky ochotě členů scholy jsme 
každou zkoušku prodloužili o půl hodi-
ny a mohli jsme tak vše připravit a velmi 
jsme se na koncert těšili. Ale když jsme při 

zahájení koncertu 
v 17.00 hodin vyšli 
ze sakristie, tak 
něco takového jsme 
opravdu nečekali, 
protože prostor 
kostela byl zaplněn 
do posledního mís-
tečka. Po tomto velmi „příjemném“ pře-
kvapení jsme zazpívali naši první skladbu 
s názvem „Já rád Tě mám“, a pak už kon-
cert plynul bez jakýchkoliv překvapení, ale 
hlavně v krásné a pohodové atmosféře až 
do poslední, osmnácté skladby… Když jsme 
poslední skladbu zazpívali, dlouhotrvající 
potlesk byl pro nás tou nejkrásnější od-
měnou a byl to opravdu nezapomenutelný 

a krásný pocit…. 
Chtěl bych Vám 

všem, kteří na naše 
koncerty pravidelně 
chodíte, velmi po-
děkovat, že jste v tak 
hojném počtu přišli 
a že nás podporujete 
i v další činnosti. 
Pro vystupujícího 
není větší odměna 
než Váš potlesk 
a to, že jsme na 
Vašich tvářích 
vykouzlili úsměv 
a v srdcích věříme 

radost a krásný pocit. Jsme za to nesmírně 
rádi a velmi si toho vážíme…. A Vám patří 
i hlavní poděkování za Vaše finanční dary, 
protože výtěžek z benefičního koncertu 
činil neuvěřitelných 43.000 Kč!! Tyto 
finanční prostředky byly odeslány ve středu 
23.10.2024 na povodňový účet Charity ČR 
Ostrava, kde momentálně dochází k vy-
plácení financí zasaženým domácnostem 
v Moravskoslezském kraji, a to právě z toho-
to účtu. Ještě jednou Vám velmi děkujeme! 

Nesmím zapomenout poděkovat samozřej-
mě všem zpěvákům a hráčům na nástroje 
v naší schole, protože bez nich bychom byli, 
spolu s paní dirigentkou Alenkou Obrus-
níkovou, jako generálové bez vojska. Velké 
poděkování patří i našemu zvukaři Matěji 
Korytářovi, který se rovněž vzdal nároku 
na honorář, a také paní Stanislavě Slovákové 
za úžasně zpracované fotografie z kon-
certu. Jsem opravdu rád, že jsme společně 
benefiční koncert zvládli v tak krátké době 
připravit a věřím, že schola bude dále zpívat 
a hlavně svým zpěvem rozdávat lidem ko-
lem nás jen radost. 

All Hallow's Eve (Halloween) na Hájově 
Barbora Hajdová, foto: Michaela Novobilská

První listopadová sobota na Hájově patřila 
nejen Dušičkám, ale také Halloweenu. Před 
setměním prostranství před Obecním domem 
zaplavily desítky malých i velkých strašidel, 
které s sebou přinášely vydlabané dýně jako 
symbol této tradice. Za odměnu je pak čekalo 
drobné překvapení v podobě tajemného 
balíčku. Přes 50 dýňových lampionů pak roz-
zářilo plochu před místní hasičskou zbrojnicí 
a podtrhlo tak atmosféru halloweenské akce. 
A že se bylo na co dívat! 
Když se Hájov zahalil do tmy, vydaly se 

všechny příšerky i se svými rodiči na lam-
pionový průvod. Bylo úžasné sledovat, jak 
lampiony různých tvarů a barev zářily ve tmě. 
Pro náhodného diváka to musela být nevída-
ná podívaná a pro děti v průvodu nevšední 
zážitek.
Tento strašidelný večer nešlo ukončit jinak 

než hallowenskou párty, která se konala v sále 
místního Obecního domu, jehož výzdobu 

i letos obdi-
voval nejeden 
návštěvník. 
Malé čaroděj-
nice, čarodějo-
vé či kost-
livci se spolu 
s rodiči bavili 
do večerních 
hodin. Veselé 
tváře dětí nám 
byly odměnou 
a známkou 
vydařené akce. 
Všem, kteří 
se halloween-
ského večera 
zúčastnili, 
děkujeme za 
příjemně strá-
vený večer.
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Činnost SDH Prchalov v roce 2024
Alena Sochová

Poslední říjnovou sobotu proběhlo podzimní 
tvoření s dětmi a rodiči. Na programu bylo 
tvoření, kdy děti s rodiči mohli tvořit před-
měty s halloweenskou tematikou. Mnohé děti 
přišly i v masce, na místě si pak mohly nechat 
namalovat obličej. V 18 hodin se pak všichni 
vydali na lampiónový průvod stezkou na hři-
ště, kde čekala „čarodějnice“, která ukazovala 
různé kejkle a vaření lektvarů. Bylo to moc 
zajímavé. Poté děti na hřišti hledaly papírové 
duchy se sladkostmi. Po návratu do Obecního 
domu je čekalo občerstvení, které přinesly 
maminky, daly si tousty, které jsme připravili. 
Pak se pohodlně posadily, nebo položily na 
rozložené deky a polštářky a sledovaly promí-
tání kresleného filmu. Účast na této akce byla 

více než dobrá, dětí se sešlo více než 30. Celou 
tuto akci připravily Martina Havránková 
a Renáta Neussarová se svými kamarádka-
mi, tematicky vyzdobily prostory Obecního 
domu, ve sklepě pro děti nachystaly i „lasero-
vou prolézačku“. Všem se to moc líbilo.
Toto byla poslední akce letošního roku, který 

byl na akce opravdu bohatý. Prakticky každý 
měsíc proběhla nějaká akce. Mezi ty největší 
patří letos poprvé pořádané letní odpoledne 
s ochutnávkou piva z lokálních pivovarů. Toto 
se opravdu setkalo s velmi dobrou odezvou. 
Další velká akce následovala poslední srpno-
vou sobotu, a to tradiční Prchalovské dožínky. 
Ale nejen kulturními akcemi žije náš sbor. 

Ve sboru pracuje družstvo mladých hasičů 

a družstvo mužů. Mladí hasiči byli zapojeni 
do soutěže Florian cup, kde obsadili celkové 
pěkné 5. místo. Družstvo mužů bylo zapojeno 
do Extraligy ČR, kde obsadilo krásné 2. mís-
to. Toto je opravdu velký úspěch. 
Činnost sboru by nemohla takhle fungovat 

bez zapojení nejen členů, ale i příznivců, 
kteří se ochotně zapojují od všech akcí, ale 
hlavně všech návštěvníků, pro které to vše 
děláme. Všechny akce by taky nemohly pro-
běhnout bez velké podpory osadního výboru 
a města Příbora a jeho finanční pomoci. Za 
což patří velký díky a doufám, že v této nača-
té spolupráci budeme dále pokračovat. A tak 
snad se zase všichni potkáme v roce 2025 na 
Prchalově.

Potáborovka 2024
Bc. Libuše Pavelková (viceprezident Academia Via Familia)

Ve dnech 8.–10. listopadu se v sídle Dětské 
misie na Jičínské ulici sešlo 26 lidiček, aby 
zažilo kouzlo akce zvané Potáborovka 2024. 
Děti, mladí lidé a vedoucí, kteří v létě objevo-
vali krásy a dobrodružství na dětském kempu 
Academia Via Familia v Prostřední Bečvě, si 
užívali víkend plný radosti a přátelství. Kromě 
dětí z Příbora se k nám připojili účastníci 
z Ostravy, Hrádku, Šumperku, Prostějova, 
a dokonce z Brna!
Program byl nabitý zpěvem, hrami, sou-

těžemi, napínavým povídáním o ananasu, 
vycházkou a osvěžením v nedalekém bazénu ve 
Fryčovicích. A samozřejmě jsme nezapomněli 
na lahodné pokrmy, které nám připravoval 
strýček Fery. Vyvrcholením byla sobotní párty.
Na našich akcích se často setkávají děti 

z pěstounských i běžných rodin, všechny oce-

ní extra péči vedoucích. Mají tak příležitost 
sdílet radosti, starosti a zápasy, jež rodinný 
život přináší.
Spolek Academia Via Familia (AVF) má za 

cíl podporovat instituci rodiny a jednotlivé 
členy a věříme, že se nám to o víkendu poda-
řilo. Účastníci odcházeli povzbuzeni, s plnými 
bříšky a příjemně unaveni! A tak to má být! 
Těšíme se na další akce. Již nyní plánujeme 
další setkání, kde se opět sejdeme v hojném 
počtu a prožijeme nezapomenutelné chvíle 
plné radosti a přátelství. 
Naším snem je vytvářet prostředí, kde se 

každý cítí vítán a přijímán a kde může růst, 
jak osobně, tak v mezilidských vztazích. Jsme 
vděční za každého, kdo se k nám připojuje, 
a těšíme se na nové tváře i setkání se známými. 
Doufáme, že naše akce přinášejí nejen zábavu, 

ale i hlubší porozumění a pocit sounáležitosti. 
Děkujeme všem, kdo vkládají svůj čas a energii 
do toho, aby naše setkání byla tak úspěšná 
a obohacující. Děkujeme také za podporu měs-
ta Příbora v rámci veřejné finanční podpory.

Horolezecký oddíl Příbor (HOP)
Včera, dnes a zítra
Martin Mark

Včera
Horolezecký oddíl Příbor (HOP) založili 

příborští a kopřivničtí členové novoji-
čínského horolezeckého oddílu na popud 
tehdejšího předsedy Herberta Kapusty 
v roce 1988. Letos oslavil tedy již 36 let své 
existence. Mezi zakládajícími členy byl 
i známý příborský fotograf Rudolf Jarnot 
(později obdržel ocenění Čestný občan 
města Příbora). 
Vyjmenovat zde všechny výstupy a také 

prvovýstupy našich členů je takřka ne-
možné. Od skal ve Štramberku nebo třeba 
na Helfštýně, kde trénujeme dodnes, přes 
Labské Pískovce, Vysoké Tatry a samozřej-

mě Alpy až po Pamír, tam všude naši lezci 
ukázali, že něco umí.
Také jsme byli dlouholetými pořadateli 

lezeckých závodů Příborský pavúk a Příbor-
ský zvon, dále také hlavními organizátory 
závodů Moravského poháru mládeže.
Neméně významná byla i činnost při správě 

štramberských skal. Byli jsme zakládajícími 
členy Oblastní vrcholové komise Severní 
Moravy, která má na starost údržbu skalních 
horolezeckých terénů na severu Moravy.
A v neposlední řadě jsme se starali a do-

dnes ještě staráme o lezeckou stěnu v Pří-
boře, která je nyní využívána například 
i střediskem volného času LUNA PŘÍBOR.

Celou historii HOP jsme připomněli u pří-
ležitosti 30. výročí založení ve speciálním 
prosincovém vydání příborského Měsíčníku 
v r. 2018.

Korosadowiczova cesta ve Žluté stěně 
Stredohrotu, na fotce – Ladislav Libiš, fotograf 
Čeněk Babača
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Dnes
Letošní horolezeckou sezónu zahájili někteří 

členové, jako již tradičně, výstupem na Ostre-
dok ve Velké Fatře s přenocováním na salaši. 
Byli úspěšní až na druhý pokus, neboť při 
prvním se museli vrátit z předvrcholu Križná 
z důvodu masivního sněžení a silného větru 
(riziko lavin a omrzlin). 
Následoval zimní tábor na Téryho chatě, kde 

nás pronásledovalo obdobně nepříznivé poča-
sí, kdy už samotný výstup na chatu byl kvůli 
vichřici kombinované se silným sněžením 
velmi náročný a riskantní. Navzdory těžkým 
podmínkám se podařil Čeňkovi Babačovi 
s Láďou Libišem přelez Korosadowiczovy 
cesty (V) ve Žluté stěně Stredohrotu a Petrovi 
Bobkovi výstup na Baranie rohy. 
Čendovi to ale nestačilo, a proto společně 

se skialpinisty z Opavy, které potkal na 
chatě, jel na lyžích náročný sjezd žlebem 
z Baraních rohů. V průběhu zimy Čeněk 
přidal ještě celou řadu hodnotných skialpo-
vých túr ve Vysokých Tatrách v oblasti 
Zlomisk, Mengusovské doliny, Malé stu-
dené doliny a v Nízkých Tatrách v lokalitě 
Ďumbieru a Chopku. 
Dvojice Čeněk Babača a Láďa Libiš v zá-

věru zimy vylezli mixovou cestu (sněhem, 
ledem a skálou) Škotská anabáza obtížnosti 

(M4+) vedoucí v severní stěně Malého kež-
marského štítu. 
Ale nejvýznamnější výstup je čekal v létě, 

kdy se vydali na Lomnický štít.
Začali v jižní stěně Kežmarského štítu Pra-

vým hlbením (V). Další den Birkemajerovu 
cestu (IV). Poté pokračovali tzv. Vidlovým 
hřebenem na Lomnický štít. Vidlový hřeben 
je nejtěžší tatranský hřeben obtížnosti (V). 
Jeho lezecká náročnost je umocněna těžkým 
a zdlouhavým nástupem, kdy před jeho zapo-
četím musí horolezecké družstvo zdolat cca 
550 metrů vysokou jižní stěnu Kežmarského 
štítu, což se běžně leze téměř celý den. Teprve 
pak může zahájit samotné lezení Vidlového 
hřebene. Přitom samotné hřebenové leze-
ní v pátém stupni obtížnosti je výzva sama 
o sobě. Hoši tuto dlouhou a náročnou horole-
zeckou túru zvládli v jednom dni i se sestupem 
z Lomnického štítu po svých na Skalnaté 
pleso, a to bez bivaku. 
V našich řadách je také velmi zdatný 

horský ultramaratonec Petr Bobko. Ten 

letos ve dvojici s Monikou Dordovou zvládl 
náročný závod Beskydská sedmička o délce 
102 km(!) a převýšením 5,5 km(!) v čase 19 h 

a 52 min. Díky tomu se umístili ve smíšené 
kategorii dvojic nad 50 let na úctyhodném 
třetím místě. Petr Bobko byl přitom nejstar-
ším účastníkem letošního závodu B7, který 
dorazil do cíle.
A z výběru našich aktivit ještě přidám 

jednu událost z roku 2023. Náš člen 
Zbyněk Sopuch se vydal do severní Indie, 
do autonomní oblasti Malý Tibet (oficiálně 
se jmenuje Ladakh). Zde žije v emigraci 
dalajláma a ten je také patronem školy 
v jedné malé vesnici Mulbekh. Právě tuto 
školu jel Zbyněk podpořit tím, že se přihlásil 
do zimní benefiční himalájské výzvy. Během 
šestnácti dní zde osm dobrodruhů soutěžilo 
ve třech disciplínách – trek na zamrzlé řece, 
ledolezení a skialpový sjezd. Lidé z ČR mohli 
na jednotlivé aktéry sázet a výsledkem byl 
výtěžek přes půl milionu korun, který byl 
použit na rozvoj školy v Mulbekhu.

Zítra
S příchodem chladnějšího počasí přechá-

zíme s lezeckými aktivitami na vnitřní 
lezecké stěny. Ale už nyní plánujeme zimní 
tábor ve Vysokých Tatrách na Chatě pri 
Zelenom plese. Druhou neméně významnou 
akcí je plánovaný himalájský trek, zřejmě 
do oblasti Everestu. 
Na závěr bych vás chtěl upozornit na jednu 

zajímavost. V současnosti jde do tisku kniha 
„Perly východu“, která mapuje historii 
významných horolezeckých oblastí Moravy. 
V kapitole o Štramberku je také zmínka o čle-
nech Horolezeckého oddílu Příbor, kteří se 
spolupodíleli na utváření běhu dějin této ho-
rolezecké oblasti. Máte-li doma někoho, kdo 
má k horolezectví vztah, pak zde máte tip na 
hodnotný vánoční dárek.
A na úplný závěr bych chtěl ještě poděkovat 

městu Příboru za podporu HOP a všechny 
čtenáře pozvat na stěnu, nebo později na 
letní lezení v okolí Příbora. Kontakt najdete 
na facebooku.

Ohlédnutí za tenisovou 
sezónou
Ing. Kamil Bordovský (Tenisový klub Příbor)

Tenisová sezóna roku 2024 je již historií 
a i přes zpožděný začátek z důvodu nepřízni-
vého počasí byla velmi povedená. Tenisový 
klub Příbor je s počtem členské základny 
67 členů větším sportovním oddílem města. 
V období od dubna do října se ke svému tré-
ninku všichni potkávali ve svém udržovaném 
areálu v ulici Na Valše. Registrovaní hráči se 
zde utkávali se svými soupeři v rámci soutěží 
Českého tenisového svazu. 
Tým dospělých hráčů měl přihlášena do sou-

těže 2 družstva, která nastupovala v zápasech 
Oblastní soutěže skupiny B. Tým Příbor „A“ 
se umístil na 3. místě. Nastupoval ve složení: 
Martin Poledník, Denis Neuwirth, Marek 
Matocha, Martin Kobolka, Andrea Blažková, 
Lucie Rajnochová a Andrea Rosíková. 

Příbor „B“ skončil na 5. místě a jeho tým 
tvořili hráči: Martin Vilč, Lukáš Dorda, Jiří 
Veleba, Radim Valenta, Rozálie Mrózková 
a Markéta Kučová. Velmi zajímavé bylo utká-
ní Příbor „A“ versus Příbor „B“, ve kterém se 
po boji radovalo z vítězství 5:4 naše Áčko. 
Pro jednotlivce registrované v tenisovém 

svazu byly uspořádány mimo jiné 3 turnaje 
pod hlavičkou Českého tenisového svazu.
24.-25. 8. se uskutečnil turnaj kategorie 

mužů i s našimi hráči – Kobolka, Matocha, 
Poledník a Vilč. Nejdál se dostal Poledník, 
který ve čtvrtfinále podlehl po setech 2:6, 
3:6 pozdějšímu vítězi turnaje Rudolfu Ščud-
líkovi. Je také z Příbora, ovšem nastupuje za 
Slovan Hranice. Radost nám udělalo finále 
čtyřhry, které vyhrál pár Poledník, Ščudlík, 

když porazili sourozenecký pár Konečný, 
Konečný z TK Frýdek Místek po setech 1:6, 
6:3, 1:0(3).

Himalajská výzva – ledolezení, na fotce – Zbyněk 
Sopuch, fotograf Tomáš Koutný

Finálové složení turnaje čtyřhry mužů: 
Poledník M., Ščudlík R., Konečný D., 
Konečný D., foto Vladimír Těšlík

Vidlový hreben, na fotce – Čeněk Babača, 
fotograf Ladislav Libiš
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Finálové složení turnaje čtyřhry žen: Rosíková A., 
Mrózková R., Skalíková S., Rajnochová l., foto 
Jiří Veleba

 8.-9. 9. se uskutečnil turnaj dorostenek 
Příbor girls 2024, ve kterém soutěžily i naše 
hráčky Iryna Tsaruk a Rozálie Mrózková. 
Lépe se dařilo Mrózkové, když jí stopku 
vystavila v semifinále Ellen Pavlišová z TK 
Slavia Orlová, která se stala také vítězkou 
turnaje po finálové výhře 6:0, 7:6 nad Eliškou 
Konvičkovou z TK Frýdek Místek. Za vítěz-
ství ve čtyřhře pak zvedla nad hlavu pohár 
dvojice Eliška Konvičková a Natalie Roiková 
(TK Vitality Slezsko).
 13.-15. 9. se konal turnaj žen Příbor open 

2024. Představilo se na něm hned 5 našich 
hráček (Blažková, Mrózková, Rajnocho-
vá, Rosíková a Tsaruk), přičemž nejdál do 
semifinále došla Mrózková. V něm nestačila 
na vítězku turnaje Sophii Skalíkovou (TK 
Na Dolině), která ve finále přehrála 6:1, 6:3 
Karolínu Holmanovou (TK Stará Bělá).w 
Pro své členy z kategorie rekreačních 

a hobby hráčů pořádal klub také dva tradič-
ní turnaje ve čtyřhrách, které jsou v řadách 

členů klubu velmi oblíbené a losování skupin 
do hracích pavouků je vždy plně obsazené. 
Bačovicův memoriál hraný 17. 5. vyhrála 
dvojice Pavel Grodza, Martin Kobolka. 
Tradiční pouťový turnaj hraný 20. 9. opano-

vala dvojice Marek Matocha, Václav Seidler.
Neděle 13. 10. 2024 byla posledním dnem, 

kdy si mohli zahrát také zájemci z řad veřej-
nosti, u kterých byla v letošní sezóně zazna-
menána zvýšená návštěvnost a to především 
u dětí a mladších hráčů, kteří jsou příslibem 
činnosti klubu i do dalších let.
Letošní sezonu je možno hodnotit kladně. 

Díky celkem příznivému počasí, které nám 
přineslo hodně hracích dnů, si všichni užili 
tenisu do sytosti.
Na závěr bychom za všechny členy chtěli po-

děkovat městu Příboru a za finanční podporu, 
která je pro náš provoz velmi důležitá!
Tenisový klub Příbor přeje všem přátelům bí-

lého sportu veselé prožití Vánoc, šťastný nový 
rok a těšíme se i s vámi na novou sezónu 2025!

Činnost Mysliveckého spolku Příbor I  
v roce 2024
Ing. Jiří Hyvnar (předseda Mysliveckého spolku Příbor I)

S ohledem na blížící se konec kalendářního 
roku je potřeba celý rok vyhodnotit a zre-
kapitulovat. Stejně jako ve všech předešlých 

letech, tak i v tom letošním roce byly základní 
náplní našeho spolku chov a péče o zvěř. 
Této činnosti je podřízena veškerá činnost 

v honitbě v průběhu všech ročních období. 
Během roku byla pořízena mláďata bažantí či 
kachní zvěře, její odchování a vypuštění do 

Ze života příborských 
rybářů
Radovan Jahn (předseda MO ČRS Příbor)

Místní organizace Českého rybářského 
svazu v Příboře, která sdružuje rybáře nejen 
z Příbora, ale taky z okolí, má v současné době 
580 členů, včetně dětí a mládeže. V rámci 
Českého rybářského svazu reprezentují naši 
organizaci tři sportovní družstva. Dvě z nich 
se účastní soutěží v rámci lovu ryb udicí – dis-
ciplína lov na umělou mušku, a jedno z nich 
v disciplíně lov na plavanou. Co se týče soutěží 
jedno muškařské družstvo nastupuje v 1. celo-
státní lize, druhé ve 2. lize ve skupině východ 
a plavačkáři nastupují také v první lize, což je 
rarita mezi organizacemi napříč republikou. 
Členové MO obhospodařují rybochovné 

zařízení na Borovci, kde mají také své sídlo. 
Rybochov na Borovci sestává z pěti rybníků 
a hospodářské budovy (sídla MO). V chovných 
rybnících rybáři realizují chov násadových ryb, 
které se následně po výlovech (první polovina 
října) vysazují do určených revírů v rámci se-
verní Moravy a Slezska. Největší objem vysa-
zovaných ryb tvoří obsádka do retenční nádrže 
ve Štramberku, rybníku na Hájově, nádrže 
v Kateřinicích a také do přehrady ve Větřkovi-
cích a do řeky Lubiny. Druhovou skladbu ryb 
tvoří kapr obecný, amur bílý, candát obecný 

a ostroretka stěhovavá.
V měsíci září náš are-

ál, jako mnoho jiných, 
postihla povodeň. Proto 
jsme s napětím očekávali, 
jak dopadnou výlovy našich 
rybníků. Jako první byl 
loven rybník B II, po něm 
rybník B I a nakonec ryb-
ník B V. I přes únik části 
rybí obsádky jsme nakonec 
letošní výlovy hodnotili 
jako velmi dobré. Celkem 
bylo sloveno 7579 kg kapra, 
1080 kg amura a 628 kg 
candáta. Všechny tyto 
ryby byly vysazeny v rámci 
územního svazu vysazeny 
do lovných revírů (nádrž 
v Kateřinicích, Štram-
berku, Hájovský rybník 
a Větřkovická přehrada). 
Celá sezóna byla ukončena 
tradiční dolovnou za účasti 
široké veřejnosti, kde proběhl prodej živých 
ryb a rybích specialit. V současnosti již probíhá 

příprava rybníků a celého areálu na Borovci na 
novou sezónu 2025.
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přírody. Podobně je tomu u zvěře zaječí, která 
je za velké peníze nakupována již dospělá a za 
účelem oživení krve stávající populace rovněž 
vypuštěna do revíru. Zjednodušeně lze říci, 
že zvěře je v přírodě čím dál méně, starostí 
a nákladů spojených s péčí o ni čím dál více. 
O tom, že se příroda v našem okolí neustále 
vyvíjí a mění v neprospěch volně žijící zvěře, 
nemá cenu ani dlouze vypisovat.
Zkraje roku proběhlo v termínu stanove-

ném krajským úřadem sčítání zvěře spojené 
s léčbou srnčí zvěře proti endoparazitům. 
S příchodem jara se konala výroční členská 
schůze, na které byl vyhodnocen uplynulý 
myslivecký rok, končící vždy posledním 
březnovým dnem. Taktéž probíhaly brigády 
v areálu myslivecké chaty, včetně úklidu cha-
ty samotné. Největší pozornost se věnovala 
rekonstrukci přední strany chaty, kdy došlo 
zároveň k jejímu zateplení a také byla po 
několika letech opět do štítu chaty zavěšena 
trofej jelena jako dominanta celé hájenky. 
V tomto období byly již v honitbě po zimě vy-
čištěny a vydezinfikovány všechna přikrmo-
vací zařízení (zásypy, krmelce aj.) a začalo se 
naopak s čištěním a postupným doplňováním 
napajedel pitnou vodou, která zvěři posloužila 
během horkých letních měsíců jakožto jeden 
z mála zdrojů vody v širokém okolí. V červen-

ci se na myslivecké chatě „Na Točně“ konal 
již tradiční letní večer, který přilákal širokou 
veřejnost. S koncem prázdnin proběhlo ho-
nební společenství, na kterém bylo připraveno 
občerstvení vlastníkům honebních pozemků. 
V průběhu roku byla snaha o zlepšování 

samotného životního prostředí pro zvěř přímo 
v honitbě. Tato činnost se bohužel většinou 
nesetkává s úspěchem a je ovlivněna spoustou 
negativních vlivů. Jako jeden z největších pro-
blémů v posledních letech evidujeme hustou 
dopravní síť, která protkává naši honitbu ve 
všech směrech a velmi výrazně ovlivnila ráz 
naší krajiny. Dalším negativním faktorem 
je zvýšený pohyb lidí v místech, kde měla 
doposud zvěř alespoň nějaký klid, či venčení 
psů na volno kdekoliv po honitbě. Celkově je 
zvěř v naší honitbě v neustálém stresu. Takto 
vystresovaná zvěř nedělá pouze značné škody 
okusem na mladých lesních porostech, ale 
především je díky tomuto faktoru způsobeno 
velké množství dopravních nehod s mnohdy 
až tragickými následky. Je snaha této skuteč-
nosti z naší strany alespoň částečně zabránit 
instalací či obnovou pachových ohradníků, 
nicméně na zlepšení situace v tomto směru to 
má naprosto minimální vliv. Velmi bychom 
uvítali, kdybychom se všichni chovali ohle-
duplně nejen ve společnosti mezi sebou, ale 

právě i při procházkách či běhu v přírodě, při 
venčení psů nebo např. při jízdě na motorkách 
nebo čtyřkolkách mimo komunikace, které 
jsou k tomu určené.
S příchodem konce kalendářního roku 

nastává období, kdy již naplno přikrmuje-
me zvěř, aby si vytvořila potřebné zásoby 
po dobu nouze v zimních měsících. V tomto 
období probíhají hony na drobnou zvěř a zvěř 
myslivosti škodící, jako jsou lišky či kuny. 
Jedná se o dobu, kdy myslivci vyhodnocují 
a sklízejí výsledky své celoroční činnosti. 
V honitbě taktéž můžete narazit na myslivce, 
kteří se intenzivně věnují průběrnému lovu 
srnčí zvěře, především velmi slabých srnčat či 
starých srn, které by díky svému zdravotnímu 
stavu nemusely zdárně přečkat blížící se zimu. 
Veškerá myslivecká činnost v průběhu roku je 
dána zákonem a plněna dle platné legislativy.
Rádi bychom poděkovali městu Příboru 

za poskytnutý grant na letní večer i finanč-
ní příspěvek na provoz a činnost. Díky 
poskytnutým financím se nám podařilo 
vše lépe zorganizovat a udržet chod našeho 
spolku bez větších komplikací. Těšíme se 
na další spolupráci a do roku 2025 přejeme 
všem občanům města Příbora jen to nejlepší, 
především pevné zdraví, rodinnou pohodu 
a vzájemnou ohleduplnost.

Výsledek starostu nepotěšil?  
Tak hlasujeme znova.
Mgr. Jiří Tuza (SNK Příbor je náš domov)

Následuje doslovný přepis 
z průběhu hlasování 15. zasedání 
zastupitelstva města.

STAROSTA
…„prosím o hlasování“... 
„Usnesení bylo přijato? … Hmm… Já jsem nehla-
soval…ale to by nic nezměnilo…Já bych poprosil 
o 5minutovou přestávku a nové hlasování…“

ZASTUPITEL
„A můžu se zeptat z jakého důvodu?“

STAROSTA
„Protože jsem nehlasoval… No, tak já říkám, 
že budeme hlasovat znova, protože jsem nebyl 
schopen hlasovat a chtěl bych 5 minut na to, 
abychom se domluvili na dalším…„

ZASTUPITEL
„Chápu tedy, pokud nás bylo 11 pro, ty potřebu-
ješ někoho přesvědčit, aby hlasoval jinak… a tu 
demokracii trochu pošlapat.“
STAROSTA

„No, já spíš nechápu... jo už vidím kdo hlaso-
val jinak…“

Celý záznam naleznete na stránkách www.
televize-pribor.cz v sekci zastupitelstvo 
– záznam, konkrétně v bodě 2 – Zprávy 
o činnosti Rady města Příbora.
Dalo by se to shrnout jedinou větou: „Nezá-

leží na tom, co si myslíte, budete hlasovat tak, 
jak já řeknu…“ Asi tušíte, jak dopadlo opě-

tovné hlasování. Pojďme ale zpět na začátek. 
Co tomu všemu předcházelo a proč bylo pro 
někoho tak důležité, aby hlasování neprošlo?
Celý problém se točí kolem přesunu turistic-

kého informačního centra na náměstí. Jako 
opoziční zastupitelé klubu SNK Příbor je náš 
domov, s podporou zastupitelů KDU-ČSL, 
jsme přišli s návrhem vytvoření pracovní 
skupiny z místních občanů. Ta by pomohla 
s návrhem, co konkrétně od nového turistic-
kého informačního centra očekáváme a jaké 
služby by mělo nabízet. Dokonce jsme již měli 
potvrzené kompetentní zájemce. Starosta ale 
náš návrh nevyslyšel a napřímo oslovil tři 
vybrané cizí firmy, z nichž jedna byla vybrána 
k vypracování studie za cca 200 000 Kč.
Je zarážející, že až později vyšla najevo 

nutnost stavebního povolení a s tím souvi-
sející vytvoření projektové dokumentace 
s dodatečnými náklady dosahující téměř 
200 000 Kč. Zde nastává zásadní problém 
– místo vyhlášení veřejné zakázky zadal 
starosta vše přímo té samé firmě, která 
vypracovala studii, a to dokonce na základě 
výjimky schválené radou města.
Nejprve je potřeba zdůraznit, že samotná 

projektová dokumentace již neovlivní kvali-
tu a výslednou podobu turistického infor-
mačního centra. Jediný rozdíl je v ceně. A ta 
je vysoká. Renomovaný architektonický 
ateliér z Frýdku-Místku nám vypracoval 
cenovou nabídku s cenovkou o 30 % nižší. 

Pokud bychom cenu soutěžili, s vysokou 
pravděpodobností by se cena snížila i více 
než o polovinu. Proč se tedy starosta brání 
veřejné soutěži? Pro srovnání, projekt na 
běžný rodinný dům včetně studie se pohy-
buje okolo 150 000 Kč. Naše město zaplatí 
za studii a projekt jedné větší místnosti 
s minimální stavební úpravou 400 000 Kč.
Náš cíl byl jasný – zrušit rozhodnutí rady 

a zadat projekt jako veřejnou zakázku s cílem 
vysoutěžit co nejlepší cenu. Neustále hledá-
me způsoby, jak v našem městě ušetřit, nebo 
získat nové prostředky pro jeho rozvoj. Právě 
tady vidíme obrovský potenciál k úsporám, 
který v současnosti zůstává nevyužitý. 
Vraťme se zpět na zastupitelstvo. Staros-

ta bezprecedentním způsobem protlačil 
opakované hlasování. Nebude překvapením, 
že nyní již náš návrh neprošel. Všeobecná 
nevole vyústila i v odchod některých opozič-
ních zastupitelů přímo z jednání ZM. Tím 
však město nepřichází jen o finance, které 
mohly být investovány do rozvoje a potřeb 
občanů. Ztrácíme také hodnoty a zásady, 
které byly dlouho nedotknutelné – transpa-
rentnost, otevřenost názorům a odpovědné 
nakládání s prostředky všech občanů. Každé 
takové rozhodnutí posouvá hranice toho, co 
je v našem městě považováno za přijatelné, 
a postupně oslabuje důvěru lidí v to, že jejich 
hlas a zájmy mají skutečnou váhu. 
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Setkání příborských 
basketbalových veteránů
Jiří Slaný (Basketbalový klub Příbor, z. s.)

V sobotu 9. 11. 2024 se uskutečnilo v tělo-
cvičně ZŠ Npor. Loma tradiční setkání pří-
borských hráčů košíkové (basketbalu) věkové 
kategorie 50+. Kamarádů, kteří v mládí pro-
padli kouzlu oranžového míče a v minulosti 
úspěšně reprezentovali příborský basketbal na 
krajské, celostátní i mezinárodní úrovni. Řada 
z nich pak po ukončení své aktivní hráčské 
kariéry pokračovala jako trenéři příborských 
mládežnických družstev a díky jejich obětavé 
práci se podařilo v našem městě vybudovat 
Basketbalový klub Příbor, který patří mezi 
největší a nejúspěšnější sportovní oddíly 
v Příboře.
Setkání mělo tradiční průběh, kdy po úvod-

ním přivítání účastníků se vzpomínkou na 
kamarády, kteří v průběhu roku 2024 zemřeli 
(Petr Rosík, Jan Olendr), a přípitku, byl podá-
ván skvělý „fikův guláš“ poctivě „zalévaný“ 
10° pivem. Po tomto občerstvení proběhla 
gratulace jubilantům, kamarádům, u nichž 
v tomto roce jejich věk vyjádřený číslovkou 

končil nulou nebo pětkou. 
V rámci letošního setkání jsme společně 

oslavili významné životní jubileum kama-
ráda Ing. Karla Kohouta, který v roce 1951 
patřil k zakládajícím členům oddílu košíko-
vé v Příboře. Karel v průběhu své aktivní 
hráčské kariéry i jako člen krajského výboru 
České basketbalové federace se angažoval 
v propagaci a rozvoji příborské košíkové. 
Malou odměnou za to mu byl dlouhý potlesk 
kamarádů, když při gratulaci přebíral jubilej-
ní tričko s devadesátkou a malé dárky.
Po gratulaci jubilantům jsme se přemístili 

do tělocvičny, kde Stanislava Slováková, která 
zajišťovala fotodokumentaci z celého setkání, 
zhotovila snímek jubilantů a následně všech 
účastníků sobotního setkání. Pak ještě ně-
kolik snímků aktivně sportujících účastníků 
setkání, kteří se snažili ověřit si svoji basket-
balovou kondici zoufalou střelbou na koš. 
Pak se situace uklidnila a vrátili jsme se zpět 

k pípě, sekané, koláčům a Luďkově slivovici. 

Čas rychle ubíhal, při prohlížení fotodo-
kumentace a rozhovorech o tom, co jsme 
všechno s košíkovou prožili. Odcházet domů 
se nikomu moc nechtělo, všichni hodnotili 
průběh setkání pozitivně i s tím, že se už těší 
na setkání v roce 2025.

Proběhla přednáška o historii Klokočova
K. Szydlowski (za o. s. Klokočov, z. s.)

Dne 18. 10. 2024 proběhla přednáška o histo-
rii Klokočova. Po několika setkáních s „pa-
mětníky“ Klokočova se zrodil záměr uspořádat 
odbornou přednášku o hlubší historii Klokočo-
va. Oslovil jsem pana ředitele místního muzea 
v Příboře, ale nepochodil jsem. Vzpomněl jsem 
si na články o Klokočovu v Měsíčníku Příbora 
a kontaktoval jsem jejich autora, pana Ing. 
Igora Jalůvku, který byl velice vstřícný a pro-
jevil zájem o realizaci přednášky na toto téma, 
pouze si vyžádal čas na přípravu.
Původní termín byl stanoven na polovinu 

září a vzhledem k počasí v tomto období před-
pokládané místo konání bylo pod přístřešky 
na hřišti v Klokočově. Bohužel, matka příroda 
ukázala svou moc a povodně, které částečně 
zasáhly i Klokočov, odsunuly termín koná-
ní o několik týdnů. Z tohoto důvodu bylo 
nezbytné hledat jiné místo konání, kde by ne-
bylo nebezpečí ohrožení akce nepřízní počasí. 
Jako nejvhodnější se jevila hospůdka JAAL, 
která disponuje sálem, který je větší než 

místnost na hřišti, je tam zajištěné nezbytné 
občerstvení, v případě ochlazení je zajiště-
né topení a navíc je v „centru“ Klokočova. 
Po konzultaci s majitelkou a přednášejícím 
panem Ing. Igorem Jalůvkou byl dohodnut 
termín, který vyhovoval oběma stranám.
Vzhledem k tomu, že nikdo nemohl stanovit, 

jaký bude počet zájemců o přednášku, trnuli 
jsme, zda se místa u stolů alespoň částečně 
zaplní. Naše obavy se rychle vytratily, sál 
byl zaplněn do posledního místa a aby si sedli 
i opozdilci, musely se z místnosti vynést stoly 
a uvolněný prostor zaplnit židlemi.
Samotná přednáška podrobně (podle názoru 

některých účastníků až moc podrobně) 
popsala nejranější existenci Klokočova, různé 
výklady názvu obce a samozřejmě upozor-
nila na vztah k městu Příboru. Např. nejen 
mě zaujala fráze „přifaření“. Doposud jsem 
ji bral jako vyjádření, že se někdo k někomu 
přidružil. Ale skutečný (historický) význam 
znamená, že Klokočov po celou svou existenci 

neměl na svém území kostel s farou, a tak jeho 
obyvatelé museli do kostelů v Příboře. To je 
kromě jiného také příčinou, že v Klokočově se 
nemohla konat pouť, a tak se dodnes namísto 
pouti koná náš slavný krmáš!
Ve druhé půlce přednášky, což bylo zají-

mavé zvláště pro pamětníky, se probíraly 
jednotlivé průmyslové podniky na katastru 
Klokočova a velký ohlas měl výklad o kloko-
čovských „hospodách“. 
Původně plánovaný čas přednášky na 1,5 

hod se natáhnul na více než 2,5 hod. 
Samotná přenáška byla na vysoké odborné 

úrovni, zahrnovala řadu historických map 
a dokladů. Autor nezapřel svůj zájem o historii 
a zpracování jistě zabralo spoustu času. Tímto 
bych mu chtěl ještě jednou poděkovat.
Z následných reakcí účastníků vyplývá, 

že zvláště starší spoluobčané by měli zájem 
o setkání s promítáním dobových fotografií 
se vzájemným komentováním a samozřejmě 
i zájem o vzájemné popovídání si.

Discover EU – Vlakem po Evropě
Petra Benišová (Masarykovo gymnázium)

Od 12. června do 21. června letošního 
roku měli 4 třeťáci z Masarykova gym-
názia v Příboře možnost se zúčastnit 

projektu „Discover EU – jízda k začleně-
ní“ podpořeného Evropskou unií. Název 
může napovědět, že se jedná o projekt, 

během kterého naši účastníci objevova-
li, zkoumali či sledovali různá prostředí 
Evropy. 
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Naplánovat takovou akci nebylo nic jed-
noduchého, a tak tomu předcházelo něko-
lik setkání ať už online, nebo prezenčně. 3 
děvčata a 1 chlapec měli za úkol naplánovat 
celou trasu, včetně odjezdů vlaků, zastávek 
na prozkoumání zajímavých míst a v nepo-
slední řadě najít nějaká slušná ubytování. 
Vytvořit celý plán cesty na deset dní jim 
zabral spoustu času, ale byla přitom spous-
ta zábavy a čas skvěle využitý na pořádné 
seznámení. Mnoho příležitostí získat nové 
poznatky ohledně hledání spojů v ces-
tovních aplikacích nebo Google mapách. 
V poslední fázi plánování jsme společně 
s naší šéfkou zarezervovali ubytování 
a povinná místa k sezení ve vlacích. Těsně 
před odjezdem jsme jen nakoupili základní 
potraviny na cestu.
První den jsme strávili celý v mašince. 

Dlouhých 12 hodin, tak dlouho trvala cesta 
do naší konečné stanice Benátky. Ještě večer 
jsme se vydali objevovat slavné centrum 
města. Samotné městečko bylo pěkné, ale 
bohužel naše očekávání byla výš. 
Druhý den jsme se vydali na nádraží, kde 

jsme nastoupili směr Bologna. Malé italské 
město nás nadchlo svou jedinečnou archi-
tekturou a malými uličkami, kde místní 
provozovali trhy s čerstvými produkty. Další 
zastávkou v plánu byla Florencie. Po výstupu 

z vlaku, se davy 
lidí hrnuly k hlavní 
dominatě, katedrále 
Santa Maria del Fi-
ore. Nesmíme zapo-
menout na neméně 
slavný most Ponte 
Vecchio. Poslední 
cesta vlakem tohoto 
dne vedla do Pisy. 
Překvapilo nás, že 
šikmá věž je mno-
hokrát šikmější než 
na fotkách. V Pise 
na nás čekal krásný 
byt i s kuchyňkou 
nedaleko od nádraží 
i centra. 
3. den byl ve 

znamení poznávání malých italských pří-
mořských vesniček Cinque Terre. Vlakové 
zastávky se nacházely vždy jen pár metrů od 
moře. Barevné domy, pouliční stánky a velké 
vlny doprovázely tato místa. Každé místo 
mělo své kouzlo. Vlakem je vždy do 5 minut 
další nádraží, jiná vesnička.
Den čtvrtý jsme započali ve francouzské 

Nice. Byl to den, kdy jsme nemohli využít 
Interrail ticket. I tak jsme si koupili jízden-
ky na vlak směr Monte Carlo. Metropole 
známá nejen luxusními značkami, ale 
i tradičním casinem nás mile překvapila. 
Bohužel tento malý stát není v EU, tudíž 
minuta volání stála 35 Kč. Pro 
představu takové ceny se tam 
zhruba objevovaly. Večer jsme 
prozkoumali město Nice, kde se 
zrovna konal Ironman. Vynika-
jící večeře byla skvělou tečkou 
za dlouhým dnem.
V půlce našeho tripu byly na 

programu pláže a moře. První 
zastávkou bylo filmově známé 
Cannes. Pláž na okraji města 
byla nádherná, čisté moře, skalní 
útesy a samozřejmě jemný písek. 
Vlak se nacházel asi 2 minuty od 
moře. Luxus. Odpoledne jsme 
se ubytovali v Toulonu, kde jsme 

měli zarezervovaný byt. Nechali tam všech-
ny věci a jeli hromadnou dopravou zhruba 
40 minut do přírodního parku s nádhernými 
útesy. Na večeři bylo kuřecí kari s rýži, které 
jsme si vlastnoručně uvařili. 
Většinu šestého a sedmého dne jsme seděli 

ve vlaku, neboť cesta z Francie do Barcelony 
a o den později ze Španělska do Švýcarska 
trvala něco kolem 9 hodin. 
Závěr projektu se odehrával ve Švý-

carsku, v zemi, která je na naše poměry 
velmi drahá a opět není v EU, takže 
hlavním úkolem bylo se zajistit co možná 
nejlevněji. Našlo se i pár stinných stránek 
pobytu, např. v Airbnb v Grachenu nebyla 
Wi-Fi. Na výlet do nedalekého Zermattu 
jsme využili stopování. Pro některé z nás 
to bylo poprvé, ale i takové momenty, kdy 
člověk musí vyjít z komfortní zóny, se bě-
hem cestování objeví. I přesto si myslím, 
že jsme to zvládli velmi dobře a užili si 
nějakou srandu. 
Naším úkolem bylo během projektu 

zanalyzovat ekologické návyky, plnit výzvy, 
dělat fotky a videa, která byla pravidelně 
zveřejňována na sociálních sítích Brno For 
You, nebo třeba psát cestovatelský deník se 
zážitky. Tyto poznatky budou využity nejen 
v prezentaci, ale také zazní v přednáškách 
v kopřivnické knihovně a domově seniorů.
Moc děkujeme organizaci Brno For You 

a hlavně naši koordinátorce za tu možnost 
a taky, že to s námi vydržela.

Expedice Madeira 2024
Mgr. Jiří Svoboda (vedoucí expedice DofE)

Po měsících plánování a příprav 
jsme konečně seděli v letadle směr 
Madeira. Na palubě byl kompletní 
expediční tým DofE: my, tři učitelé, 
s mírnou nervozitou, zda se nám po-
daří vše, co jsme naplánovali, a devět 
žáků, kteří se těšili na 13 nádherných 
dní uprostřed Atlantiku. Po více než 
pětihodinovém letu jsme přistáli na 
větrném ostrově. První výzva nastala, 
když jsme zjistili, že plynové kartuše 
se závitem nikde nenajdeme, dokonce 
ani v Decathlonu. Prý byly všechny 

vyprodány. Po dvoudenním shánění jsme 
nakonec objevili malé železářství v přímoř-
ském městečku, kde nabízeli vše od bot přes 
vodítka na psy až po vařiče. Nyní, vybaveni 
potřebnými věcmi, jsme se plni elánu vydali 
do hor na trek, který měl měřit 140 kilomet-
rů. Hned po prvních kilometrech bylo jasné, 
že nás čeká náročná výprava. Na zádech těžké 
batohy a před námi strmé svahy, kde stezky 
často vedly po schodech. Unaveni jsme dora-
zili do prvního kempu, který nás nadchl svou 
polohou vysoko v horách. Měli jsme štěstí, 
protože tu byla pitná voda, což se později 
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ukázalo jako standard na všech tábořištích. 
Ráno nás vzbudil nádherný východ slunce, 
modrá obloha a fascinující inverze. Kolem 
nás se pásly ovce a my si mohli vychutnat 
první teplou snídani. Další etapa nás zavedla 
na místní ptačí vyhlídku. Čekalo nás prudké 
klesání, stezka vedla podél levád u pralesa 
a tajemnými tunely, kde nás na každém kroku 
doprovázely ještěrky. Den jsme zakončili na 
dalším horském tábořišti, které se nacházelo 

více než 1000 metrů nad mořem a jako většina 
z nich, bylo vybaveno splachovacími záchody. 
Madeira je pro táboření skvěle připravená. 
Když jsme zjistili, že úsek přes Pico Ruivo je 
z důvodu zřícení stezky uzavřen, museli jsme 
změnit trasu. Vydali jsme se na sever směrem 
k pobřeží a poprvé jsme si vyzkoušeli vlny 
Atlantiku. Další den jsme se opět napojili 
na původní trasu a pokračovali přes prales, 
starý vavřínový háj, vodopády a spáleniště, 

stále nahoru a dolů do Porto Moniz. Čekala 
nás místní lávová jezírka, kde jsme si užili 
koupání a zasloužený odpočinek. V posled-
ních dnech jsme navštívili také Funchal, 
hlavní město ostrova, s jeho úzkými uličkami, 
rybím trhem a barevnými domy. Nechyběly 
ani čerstvé chobotnice, ryby a krevety, které 
jsme s chutí ochutnali. Takto jsme završili 
svůj pobyt na Madeiře. Bylo to 13 krásných, 
slunečných dní expedice DofE.

Podzimní kouzlení 
v mateřské škole
Jana Filipová (Mateřská škola Příbor, Pionýrů 1519), foto: Bc. Lucie Puchnerová

Barevný podzim je tady a s ním i naše 
„Podzimní dílnička“, již tradiční oblíbené 
setkání rodičů a dětí v MŠ při kreativním 
podzimním tvoření. 
Letos jsme se sešli ve čtvrtek 24. 10. 2024, 

rodiče s dětmi mohli tvořit ve všech třídách 
mateřské školy. V nejmladší třídě Koťátka 
vyráběli „Světýlko pro strašidýlko“, ve třídě 
Broučci probíhalo dlabání dýní, ve třídě 
Sovičky na zájemce čekala výroba dekorace 

„Sovičky“. Ve všech třídách bylo přichystá-
no podzimní pohoštění, káva, čaj, perníčky, 
dýňová buchta a jednohubky s drožďovou 
a špenátovou pomazánkou, které děti 
pravidelně mívají v MŠ. Tyto pochutiny 
nám přichystaly naše skvělé paní kuchařky 
a nepedagogové MŠ. Rodiče měli k dispozici 
vytisknuté recepty, o které byl velký zájem. 
Všechny své výrobky si mohly děti od-
nést domů, jen kouzelná světýlka z dýní se 

zubatým úsměvem nám zůstala rozsvícená 
až do pátečního rána. Poté si je děti odnesly 
pro radost a potěšení domů.

Společné podzimní setkání bylo spontánní, 
radostné a všichni jsme si ho moc užili. Tak zase 
za rok na podzim! Budeme se na vás moc těšit.

Zavírání zahrady se zvířátky
Kateřina Šimíčková (Mateřská škola Kamarád Příbor), foto: archiv MŠ

I když byl „dušičkový čas“, sešli jsme se spo-
lečně s rodiči a dětmi na naší školní zahradě 
a uspořádali tuto tradiční akci spojenou s hra-
báním listí. A jak jedno přísloví praví: „Bez 
práce nejsou koláče“, tak u nás bylo pravdivé. 
Na všechny zúčastněné čekala odměna 

v podobě občerstvení…čaje a různých dobrot, 
které doma připravili rodiče i zaměstnanci. 
Nechyběla „Zvířátková stezka“ s úkoly pro 

děti. Parapety na oknech mateřské školy 
zdobili skřítci Podzimníčci, které vyrobili 

rodiče s dětmi doma z přírodních materiálů 
a opět nešetřili nápady a kreativitou. Pod-
zimníčci nám budou dělat venku radost až do 
jara a zahradu nám 
pohlídají.
Velké díky patří 

všem, kteří s námi 
tento podzimní 
den prožili a za rok 
se opět těšíme na 
viděnou.

Co se děje u nás ve škole
Mgr. Dana Lišková, za pedagogy ZŠ Jičínské Příbor

Víte, proč má činčila tak hebký kožíšek, 
nebo že leguán se může dožít až 30 let? Ne? 
Tak my už to víme. V rámci celoročního pro-
jektu Domácí mazlíčci jsme se školní dru-
žinou navštívili chovatelský kroužek v Luně. 
S paní Kičurovou si děti povídaly o exotických 
zvířatech, která lidé chovají jako své mazlíčky. 
Jejich domovinou je třeba Afrika či Asie. Kaž-
dé zvířátko si děti mohly pohladit, zeptat se na 
to, co je zajímá. Pro mnohé děti bylo setkání 
s takovými zvířaty premiérou. Nejvíce se dě-
tem líbilo setkání s hadem, kterého si dokonce 
některé z dětí nechaly plazit po svém těle. 
Ve čtvrtek 10. října 2024 se v pražském 

Grand hotelu International uskutečnil Večer 
s českou chemií, který je každoročně pořádán 

Svazem chemického průmyslu. Tato spole-
čenská událost je příležitostí ocenit významné 
osobnosti české chemie, chemické společnosti 
a aktivní učitele, kteří se atraktivní výukou 
snaží o popularizaci chemie na základní škole. 
Ocenění učitelé jsou vyhodnoceni v rámci 
projektu „Učme chemii atraktivně“. I letos 
vybrala odborná porota projekt paní učitelky 
Mgr. Evy Rečkové. Ten byl zaměřen na vý-
uku chemie v devátém ročníku, kdy v rámci 
organické chemie žáci dokazovali jednoduché 
sacharidy v ovoci, medu, marmeládě, dokazo-
vali škrob nejen v bramborách, pozorovali pů-
sobení kyselin na bílkoviny a další. Součástí 
projektu byly i doplňující pokusy se škrobem, 
nafukování rukavice na základě reakce octa 

se sodou, tajné zprávy psané mlékem a vy-
volávané teplem. Všichni zájemci z řad hostů 
akce Večer s českou chemií měli letos možnost 
slavnostní program večera doplnit o prohlíd-
ku tohoto hotelu, který je prohlášen kulturní 
památkou. Exkurze byla doplněna odborným 
výkladem paní průvodkyně. Děkujeme paní 
učitelce Rečkové za skvělou reprezentaci školy 
a gratulujeme k úspěchu.
Na přelomu října a listopadu navštívi-

li naši školu členové neziskové organizace 
Post Bellum, aby žákům devátých ročníků 
zprostředkovali jedinečný zážitek. V rám-
ci projektu Paměť národa se žáci na jedno 
dopoledne ocitli v letech 1948 až 1952 a na 
vlastní kůži zažili, jaké to je být součástí tzv. 
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kolektivizace. Stalo se tak formou workshopu 
s názvem Den, kdy se mlčelo, během něhož 
hráli předem určené role statkářů, jejich 
manželek, dětí, zaměstnanců v zemědělství, 
ale také politických funkcionářů. Projekt 
Paměť národa shromažďuje výpovědi očitých 
svědků dějinných událostí po 2. světové válce 
a uchovává je formou audio a video nahrávek 

pro budoucí generace. Celým programem je 
provedli dva fundovaní odborníci a nutno říct, 
že žáci si toto netradiční dopoledne skutečně 
užili. Po skončení byli plni emotivních zážitků 
a různorodých emocí.
V pátek 8. listopadu navštívil naši školu pan 

Jiří Kostelník, který se zabývá vojenskou his-
torií. Žáky VII.A seznámil s tím, jak fungo-

valy římské legie, s jejich organizací, zmínil 
se i o důstojnických hodnostech a o každo-
dennosti římského vojáka. Žáci měli možnost 
vyzkoušet si římskou zbroj, potěžkat si meče, 
kopí a štíty a také si osahat vojenské vybavení 
členů římských legií. Podle vyjádření přede-
vším chlapců se jednalo o jedinečný zážitek, 
na který budou dlouho vzpomínat.

Vypadá to, že jsme světoví…
Mgr. Vladislava Strnadová (školní metodik ZŠ Npor. Loma)

V posledním čísle Měsíčníku jsem vám 
slibovala překvapení. A je to tady. Trojice dětí 
(bohužel více jsme vyslat nemohli) jelo dne 
22. listopadu do Prahy a to hned přímo do 
Senátu. Fotografie budou asi až v příštím čísle, 
ale já vám dnes povím, proč tam jeli. Vyhráli 
totiž Cenu inspirace Světové školy!
A cože to je? Tak to musíme pěkně na 

začátek, tak do roku 2004. Tehdy totiž vznikl 
ARPOK. No a to je vzdělávací organizace, 
která se věnuje globálnímu vzdělávání a výuce 
o aktuálních tématech dnešního světa. Tuto 
charakteristiku jsem si vypůjčila ze stránek 
Arpoku a nyní doplním vlastními slovy, 
co vlastně Arpok dělá. Stará se o učitele, 
vzdělává je, společně s nimi vytváří výukové 
materiály, které opravdu fungují. No a samo-
zřejmě stojí i za Světovou školou. 
Zajímají vás globální témata? Baví vás meto-

dy aktivního učení a projekty? Chcete změnit 
vaše okolí k lepšímu a připravit žáky na život 
v propojeném světě? Pak neváhejte a zapojte 
se do projektu Světová škola. Tak tohle má 
Světová škola na svých stránkách.

Světová škola je místem, kde…
 » globální témata tvoří přirozenou součást 
výuky a života školy,
 » se žáci pod vedením týmu učitelů zabývají 
aktivně světovým děním a sledují aktuální 

vývoj v rozvojovém světě,
 » žáci, učitelé i širší veřejnost získávají infor-
mace o globální problematice,
 » žáci identifikují místní problémy s globál-
ním přesahem a usilují o jejich řešení,
 » je nejméně jedenkrát za rok ve spolupráci 
s místní partnerskou organizací uspořádána 
akce,
 » je společný cíl přispět k řešení vybraného 
problému. 

A tohle se děje již ve 125 českých základních 
a středních školách. I my patříme k nim. 
Nějakou dobu jsme váhali. Věděli jsme totiž, 
že nás čeká hodně práce. Když ale přišly 
děti s dobrým nápadem na akci – šli jsme do 
toho. Naše první a vlastně SVĚTOVÁ akce 
byl projekt – CO A Z ČEHO PIJEME. Cíl 
– omezit kupování plastových lahví – tzn. 
pořídit si skutečnou zdravou lahev a také pít 
zdravěji. Bylo zajímavé slyšet, jak si povídají 
návštěvníci Dne otevřených dveří na naší 
škole, když viděli, kolik kostek cukru v sobě 
ukrývá sladká minerálka, coca-cola, džusy, 
energy drinky…
No a jak jsme to vymysleli? Chtěli jsme po-

řídit našim prvňáčkům Zdravé lahve. Kde na 
ně vzít? Vymysleli jsme si Běh pro lahve. Bylo 
třeba sehnat sponzora, který dodá peníze, 
protože ví, že je to na dobrou věc. A běhalo 

se. Každý žák naší školy uběhl tolik metrů či 
kilometrů, kolik zvládl, a tím vydělal nějakou 
částku. Je vám asi jasné, že jsme vyběhali víc, 
než bylo potřeba. Bylo to báječné. Psal se rok 
2019. Pak přišel covid. Ale děti sportovaly 
a běhaly i tak. Další rok jsme se vrátili do ško-
ly a zase se běhalo. V letech následujících jsme 
měli projekt Plýtvání. No v roce minulém – 
myslím tím školním, jsme měli a stále máme 
projekt – Záchrana vážky na Boroveckých 
rybníkách. 
Akce byla medializovaná, hlavně ale úspěš-

ná, i když se předem nevědělo, zda bude vážce 
pomoženo. A naše škola se přihlásila do Ceny 
inspirace, natočili jsme video a … Cenu in-
spirace Světové školy jsme získali. Takže, jak 
jsem zmínila v úvodu – 22. listopadu jeli 3 vy-
braní žáci do Prahy, kde si v Senátu vyzvedli 
ocenění. Fotografie budou určitě na stránkách 
naší školy. Tak se neváhejte podívat. 
Víte, poděkování patří spoustě lidem – 

uvedla jsem je již v předchozím čísle, ale ještě 
jednou si dovolím poděkovat našim žákům, 
především dětem ze Žákovského parlamentu, 
a také paní učitelce Katce Dolné. Přejeme 
hodně dalších úspěchů. 
Jste také světoví?
„Svět se mění vaším příkladem, ne vaším ná-

zorem“ — Paulo Coelho brazilský textař 
a spisovatel 1947

Centrum tradičních technologií Příbor
Prosinec 2024

VÝSTAVA: 
TMA JAK V PYTLI. O tom, jak se 
kdysi svítilo…
Výstava věnovaná historickým formám 

svícení a rozdělávání ohně je postavena na 
muzejních sbírkových předmětech a expe-
rimentech Centra tradičních technologií 
Příbor. Velké množství světla, které nás 
dnes ve dne v noci obklopuje, nebylo v mi-
nulosti vůbec samozřejmostí a světlo a tma 
představovaly pro naše předky mnohem 
větší kontrast.

 » 4. června 2024 – jaro 2025

EXPOZICE: 
Zaniklý svět rukodělné výroby
Expozice je věnována tradičním technolo-

giím zpracování přírodních materiálů. Ve 
čtyřech sálech mohou příchozí zhlédnout 
celou řadu svébytných technik, které byly 
využívány v tradičním lidovém prostředí.

EXPERIMENTÁRIUM
Interaktivní expozice zaměřena na poznání 

rozličných textilních surovin a tradičních 
textilních technik. Jsou zde představeny 
běžné i netypické textilní suroviny, jejich 
zpracování, textilní techniky předení, tkaní, 
výroba šňůr, krosienka aj. Vybrané techniky 
je možné si v rámci návštěvy vyzkoušet. 

AKCE: 
ČERNÁ HODINKA – KOMPONOVANÝ 
POŘAD NA TAJEMNÉ A ČAROVNÉ 
TÉMA
Víte, kdo to byl špírek, jak se poznal 

světlohoh, nebo k čemu sloužila kniha 
Kryštofka? Nejen o nich, ale i o celé 
řadě dalších bytostí a kouzlech si naši 
předkové vyprávěli o černých hodinkách 
během dlouhých zimních večerů. V je-
jich vyprávění ožívali basrmani, kúzlíři 
i čarodějnice, hledaly se poklady i zaříkaly 
zlé síly a zloduchové. Do tohoto tajemného 
světa představ našich předků nás zavede 
adventní Černá hodinka.
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Výstava fotografií 
Rudolfa Jarnota
„Můj fotopříběh“ vzbudila velký 
zájem, zejména u příborských 
rodáků a pamětníků
Eva Kršňáková, foto: Jan Russnák

Během měsíců září a října tohoto roku si mohli návštěvníci ve vý-
stavní síni Jane McAdam Freud připomenout nedožité 90. narozeniny 
příborského fotografa Rudolfa Jarnota. Výstava prezentovala jeho 
umělecké dílo, ale hlavně lásku k městu Příboru a jeho spoluobčanům, 
kterým byla výstava z velké části věnovaná. Lidé si tak nad rámec 
zhlédnutí výstavy mohli odnést mnoho fotografií z Jarnotova archivu, 
které by jinak zůstaly „v šuplíku“. Expozice oslovila nejen občany 
města Příbora, přátele autora fotografií a kamarády, ale i náhodné pří-
chozí, kteří městem projížděli, nebo spojili návštěvu s jinými památ-
kami v okolí. Dojmy a vzpomínky návštěvníků výstavy zaznamenané 
v pamětní knize jsou důkazem velkého zájmu a vztahu k člověku, 
který jim byl osobně blízký. Během sedmi víkendů výstavu navštívilo 
okolo 600 návštěvníků.

Poděkování za umožnění výstavy a vstřícný přístup během přípravy 
i vlastní realizaci patří zejména majiteli výstavní síně panu Peteru 
Hensonovi, dále ochotným dobrovolníkům, kteří se postarali o ví-
kendový režim otevírací doby, a v neposlední řadě městu Příboru za 
finanční příspěvek.
Věřím, že výstava obohatila příborský kulturní program a přispěla 

tak k oživení zájmu občanů o zaniklý Příbor, osobnosti sportu a spol-
ků, které byly a jsou neodmyslitelně spjaty s životem města Příbora.

Vystoupí: Daniel Drápala – mluvené slovo; 
Kristýny Ryška – přednes; Jaroslav Kneisl 
– hra na cimbál

 » Pátek 13. prosince 2024; v 18.00
 » Refektář piaristického kláštera v Pří-
boře
 » Předprodej vstupenek v pokladně CE-
TRAT Příbor.
 » Rezervace vstupenek emailem/ tele-
fonicky muzeumpribor@seznam.cz / 
556 725 191 / 605 710 142
 » Vstupné 100 Kč

AKCE: 
SETKÁNÍ BETLÉMÁŘŮ 
Již pojedenácté pořádáme v Centru tradič-

ních technologií adventní setkání řezbářů 
– betlemářů. Prostory muzea zaplní v tento 
den 11 řezbářů ze severovýchodní Moravy 
a Těšínského Slezska, kteří s sebou přivezou 
své betlémy a rovněž budou předvádět své 
řezbářské rukodělné umění při výrobě bet-
lémů. V rámci setkání bude možné zakoupit 
některé jejich výrobky.
Řezbáři: Metoděj Beran z Příbora, Kle-

ment Brokeš z Havířova, Jan Brlica z Fran-
covy Lhoty, Martin Cigánek z Valašských 
Klobouk, Tomáš Dujka z Velkých Karlovic, 
Ivan Hejtmánek z Rožnova pod Radhoš-
těm, Jaromír Kostelník z Příbora, Zdeněk 
Matyáš z Valašských Klobouk, Kamil Ko-
přiva z Valašských Klobouk, Oldřich Unar 
z Opatovic a Milan Žlebčík z Příbora.

 » Sobota 14. prosince 2024; 9.00–13.00
 » Setkání betlemářů doprovodí hudbou 
goralská gajdošská kapela BUKÓŃ.
 » Po dobu této akce bude zpřístupněna 
výstava TMA JAK V PYTLI
 » Vstupné: 40 Kč

Otevírací doba muzea
Úterý, středa, čtvrtek:  
9.00 – 12.00 13.00 – 16.00
Sobota:
9.00 – 12.00 12.30 – 17.00

Otevírací doba o Vánocích
21. 12. – otevřeno:    
9.00 – 12.00 12.30 – 17.00
23. 12. – 27. 12. – zavřeno

28. 12. – otevřeno:    
9.00 – 12.00 12.30 – 17.00
30. 12. – 1. 1. – zavřeno

Vážení Příboráci,
dovolte nám popřát Vám krásné a klidné 
Vánoce plné radosti a pohody. 
Do roku 2025 Vám přejeme pevné zdra-
ví, spoustu úspěchů a mnoho kulturních 
zážitků, které Vás obohatí a inspirují. Jsme 
tu rádi s Vámi a těšíme se na mnohá další 
setkání v příštím roce na výstavách a pro-
gramech v muzeu.

Pracovníci Centra tradičních  
technologií Příbor

Kontakt:
Centrum tradičních technologií Příbor 
Muzeum Novojičínska, příspěvková organi-
zace
Lidická 50, 742 58 Příbor
Tel.: 556 725 191
e-mail: pribor@muzeumnj.cz
Web: www.muzeumnj.cz/pribor
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Knižní novinky na měsíc prosinec
Elena Fialová (Městská knihovna Příbor)

Novinářka a spisovatelka Jana Poncarová za-
vede čtenáře v románu Dvojí život do druhé 
poloviny sedmdesátých let. Nadaná houslistka 
Julie miluje džíny a rock a kytaristu Romana. 
Doma však kvůli svému otci, komunistické-
mu funkcionáři, přehrává nenáviděné skladby 
sovětských autorů. Poté, co ji Roman přizve 
jako zpěvačku do undergroundové kapely, 
začne Julie rozplétat lež, která se odehrává 
v jejím domově i na veřejnosti. Na prahu 
dospělosti odhaluje zradu nejbližších a musí se 
rozhodnout, jestli bude dál žít dvojí život…
Vánoční romance Karen Swanové s názvem 

Vánoční vyznání je příběh o lásce, která si 
dala načas. Ve snaze zachránit své manželství 
se Natasha a Rob vydají na dovolenou na Ma-
ledivy. Romantická idylka ale netrvá dlouho, 
cestou domů se navíc ztratí milovaná hračka 
jejich dcery – plyšová kravička. Natasha 
se o pomoc obrátí na sociální sítě a hračka 
se zázračně najde, jenže tou dobou už míří 
v batohu svého nálezce do Nepálu. Tajemný 
dobrodinec slíbí, že se kravička bude z výletu 
pravidelně hlásit, a Natashe začne být tenhle 
cizinec na druhé straně světa stále bližší. 

A pak se z hor náhle ozývat přestane... 
Nový román Táni Keleové -Vasilkové má 

název Eliška. Na pozadí druhé světové války 
se odehrává příběh Elišky, kterou sleduje-
me od dětství až po stáří. Čtenáři se stanou 
svědky její úžasné životní cesty plné lásky, 
soucitu a odhodlání. I přes těžké životní 
zkoušky a bolesti si Eliška zachovala dobrotu 
a upřímnost srdce. Příběh Elišky oslavuje sílu 
lidského ducha a ukazuje, že i z nejtemnějších 
chvil se dá vykoupit krása.
Perfektní podezřelá je název thrilleru 

spisovatelky Ruth Ware. Po návratu z práce 
najde hlavní hrdinka Jack svého manžela 
Gabea s podříznutím krkem a hned nato je 
zatčena. Uteče z policejní stanice a chce doká-
zat svou nevinu a vypátrat skutečného vraha 
na vlastní pěst. Jack Crossová má totiž batoh 
plný paklíčů, skvěle ovládá umění převleků 
a kamufláže a umí výborně lhát…
Román o touze po svobodném životě Klub 

kamzíků napsala Martina Skala. Hrdinka 
románu vyrůstá se svou bohémskou rodinou 
v chátrající vile pod pražskými Hradčany. 
Začíná normalizace, manželství rodičů se 

rozpadá a mladá dívka naráží na pravidla 
vytyčená režimem. Rozhodne se pro útěk do 
Paříže, kde ji ovšem složité partnerské vztahy 
brzy doženou. Po sametové revoluci zamíří dál 
na Západ. Ani jako zralá žena a matka se však 
nevzdává svých snů…
Lotosový kruh paní Tchan americké 

spisovatelky Lisy See je název poutavého 
historického románu o odvážné čínské lékařce 
inspirovaný skutečným příběhem. Vzdě-
lávání žen je v Číně 15. století považováno 
za nežádoucí. Tchan J’un-sien ale pochází 
z rodiny s dlouhou tradicí lékařského vzdělání 
a její babička ji od útlého mládí učí léčit ženské 
nemoci. Tchan navzdory všem omezením 
dokáže pomáhat ženám a léčit je. 

Výpůjční doba v období Vánoc
 
23. 12. 2024 – 1. 1. 2025 zavřeno
 
Výpůjční doba zapůjčených knih bude 
všem čtenářům automaticky prodloužena.

Pět otázek pro Holly Stevenson
Britská umělkyně Holly 
Stevensonová, která momentálně 
vystavuje v Galerii Jane 
McAdam Freud, byla tak milá 
a našla si čas nám odpovědět 
na pár zvědavých otázek. 
Autorka původem z Londýna 
u nás strávila pár dní a z nich 
posléze čerpala pro svoji 
výstavu s názvem Sledování 
nevystopovatelného. Výstava 
navazuje na práci nám dobře 

známé Jane McAdam Freud 
a v galerii na náměstí můžete 
vidět tvorbu obou umělkyň.

1. Kdybyste měla popsat svou 
tvorbu jednou větou jaká by byla? 
Vytvářím keramické sochy o lidském údělu.

2. Co vás v životě nejvíce inspiruje? 
Laskavost a pacifismus.

3. Čím si vás získal Příbor? 
Příbor je krásný, má hory, čerstvou zeleninu 

a spoustu kultury, architektura je fantastická. 
Na rozdíl od vašeho města je Londýn kultur-
ním centem, ale příroda mu chybí.

4. Co vás nejvíc překvapilo na 
české kultuře? 
Že si lidé všech věkových kategorií vy-

chutnávají hranolky a pivo na vašem letním 
koupališti.

5. Nejlepší rada, jakou jste kdy 
v životě dostala? 
Matka Jane McAdam Freud říkávala: „Mu-

síš pádlovat na vlastní kanoi“. To je asi nejlepší 
rada, jakou kdy kdo mohl dostat.
Musíš pádlovat na své vlastní kánoi – to 

znamená, že člověk si musí svou cestu životem 
razit sám.

 
S pozdravem Holly X

Koncert korejských handicapovaných 
umělců Hanbit Trio
Mgr. Miroslava Motlíčková Ratajová, foto: Stanislava Slováková

Dne 26. října se v prostorách refektáře 
piaristického kláštera v Příboře uskuteč-
nil mimořádný koncert korejského Hanbit 
Tria, složeného ze zrakově handicapova-
ných umělců. Trio, které je součástí Hanbit 
Orchestra sdružujícího přibližně 40 nevido-
mých hudebníků v Korejské republice, při-
neslo do Příbora jedinečný hudební zážitek, 

inspiraci a silné poselství o síle lidského 
ducha a oddanosti umění. Název „Hanbit“ 
znamená v překladu „světlo“ a odráží vnitřní 
sílu a odhodlání jeho členů. 
Koncert zahájila skladba Labuť od Camille 

Saint-Saënse, kterou zahrála na violoncello 
Kim Min-Ju za klavírního doprovodu Lee 
Jae-Hyoka. Následovaly Slzy Jacqueline Jacque-

se Offenbacha ve stejném uměleckém složení 
a poté skladba Carmen Fantasie Pabla Sarasa-
teho, kterou na housle přednesla Kim Ji-Sun 
s doprovodem Lee Jae-Hyoka. 
Mimořádnou atmosféru koncertu umoc-

nil tenorista Young Hwan Choi, umělecký 
ředitel Hanbit Orchestra, který zazpíval dvě 
emotivní skladby – Chtěl bych žít na zelené 
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3. prosince 2024 
v 16:00 hodin

BOOKSTART
S knížkou do života

CO (NE)POTŘEBUJE
PŘEDŠKOLÁK?

Přednáška psycholožky Kateřiny Porzerové

Městská knihovna Příbor

socializace dítěte

vrstevnický kolektiv, imaginární
kamarádi, hry dětí

Vstup volný

vývojové potřeby dětí od 3 do 6 let

hoře od korejského skladatele Kim Youn Juna 
a Modlitbu Alberta Malloteho. Závěr večera 
patřil skladbě Klavírní trio č. 1 d-moll, Op. 49 
Felixe Mendelssohna-Bartholdyho, ve které 
se představilo celé Trio Hanbit. Jejich virtuóz-
ní přednes podtrhl emotivní hloubku a bri-
lantní energii tohoto mistrovského díla, čímž 
zakončilo koncert ve velkém stylu a zanechalo 
v publiku hluboký dojem.
Flétnista Janáčkovy filharmonie Ostra-

va Josef Pukovec, který stál za realizací 
koncertu korejského Hanbit Tria v Příboře, 

popsal inspiraci k uspořádání této výjimečné 
události: „Na začátku srpna letošního roku jsem 
vedl třídenní flétnový masterclass ve Vídni, kde 
jsem se od paní Soyung Yu dozvěděl o chystaném 
evropském turné Hanbit Tria. Po zhlédnutí jejich 
koncertu v Jižní Koreji jsem byl nadšený a přál 
jsem si, aby i publikum v Příboře mohlo zažít 
tento jedinečný hudební okamžik. Zároveň jsem 
chtěl podpořit tyto mimořádné umělce.“ Svým 
nadšením a úsilím přispěl k tomu, že se kon-
cert mohl stát skutečností a obohatit místní 
kulturní scénu.

Poděkování za podporu patří městu Pří-
boru, paní Stanislavě Slovákové a Jiřímu 
Jurečkovi za fotodokumentaci, panu Janu 
Šupovi z Propagprint za propagaci koncer-
tu a především Josefu Pukovcovi za jeho 
neúnavné nadšení a pravidelnou organizaci 
koncertů vážné hudby v Příboře. Díky jeho 
úsilí jsme mohli prožít večer plný výjimečné 
hudby, který přinesl nejen umělecký zážitek, 
ale i hluboké poselství o nezlomnosti lidské-
ho ducha a propojení skrze umění.

Inzerce a pozvánky
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Ringo club při TJ Sokol Příbor 
 pořádá   

Desátý  veřejný Mikulášský turnaj v ringu 
o putovní pohár 

pro tříčlenná družstva  

turnaj se uskuteční 
7. prosince 2024 

od 10:00 
v tělocvičně TJ Sokol, Lidická 544 

 
Registrace proběhne před začátkem turnaje v tělocvičně  

 
Pro družstva neplatí žádná věková omezení, mohou být smíšená a je možno si přibrat 
jednoho náhradníka na střídání. Startovné za družstvo je 100, - Kč. Na místě bude 

něco k zakousnutí, čepované pivko, studené i teplé nápoje, popřípadě poblíž je 
restaurace Sokolka. Informace a dotazy na mailu: lubikmike@seznam.cz 

 
 

 

8. 12. 2024 v 17:00 hodin
kostel sv. Valentina

www.zuspribor.cz

Předprodej vstupenek:
Turistické informační
centrum Příbor nebo online

Účinkují 
žáci Základní 

umělecké školy 
Příbor a pěvecký 

sbor Schola 
Příbor

Město Příbor, pěvecký sbor Schola Příbor 
a Základní umělecká škola Příbor zvou na

Občanské sdružení Klokočov z.s. zve všechny na

Mikulášskou nadílku
s rozsvícením vánočního stromečku

7. 12. 2024 na hřišti v Klokočově
15:00 hod. jízda na oslíkovi

16:30 hod. příchod Mikuláše, rozsvícení stromečku
a Mikulášská nadílka

Balíčky pro děti přineste mezi 9:00 – 11:00 hodinou téhož dne
 na hřiště v Klokočově. Na balíček napište jméno a příjmení. Mikuláš 

rozsvítí stromeček za každého počasí. Občerstvení zajištěno, 
doporučujeme si vzít vlastní hrníček na čaj či svařák.
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www.zuspribor.cz

10. 12. 2024
17:00 hodin

Kulturní dům
Příbor

Vánoční
 koncert

Vstupné dobrovolné

Základní umělecká škola Příbor 
 vás srdečně zve na
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Vánočni
koncert

Římskokatolická farnost Příbor
Vás srdečně zve na

Účinkují:
Pěvecký sbor Schola a sólisté

Vstupné dobrovolné.

Koncert se uskuteční v pátek 27.12.2024
v 16.00 hodin v kostele sv. Valentina v Příboře.

V průběhu koncertu proběhne křest nového dvojCD.
Před i po ukončení koncertu bude možnost si toto dvojCD zakoupit. 
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Cena vstupného 150,- Kč
Večeře 180,- Kč - nutná rezervace

Předtančení předvedou studentky ZUŠ Příbor, 
můžete se dále těšit na tradiční domácí občerstvení, 

slosovatelnou hru o ceny a mnoho dalšího.

Předprodej vstupenek a večeří od 13.1.2025, u p. Jitky Monsportové 
v papírnictví Bonifác, denně 9-12 a 14-16 hod.
Tel. 608 459 827
(Volat prosíme pouze v pracovní době)

www.pribor.kdu.cz

                   K tanci a poslechu bude 
 hrát vynikající kapela 

YPSILON

Sobota 1.2.2025
od 19:00 hodin 

v Kulturním domě 
v Příboře

Městská organizace KDU–ČSL Příbor
Vás co nejsrdečněji zve na tradiční

Společenský 
              ples
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NOVĚ PRO VÁS OTEVÍRÁME SPOLEČNÝ TÝM:
REALITNÍ A ADVOKÁTNÍ KANCELÁŘ.

VŠE NA JEDNOM MÍSTĚ.

Horní 24, 
Frenštát p. Radhoštěm

Těším se na vaši návštěvu!
Vaše realitní makléřka

Milada Koutná

+420 778 550 420

Od 1.11.2024 nás najdete na adrese:

 

PRODEJ VÁNOČNÍCH 
STROMKŮ A KAPRŮ 

 
 
 
 
 

                         Každý den od 8. 12. 2024 v době od 9 do 17 h. 
 
               

 
                                      
 
 

                                  20.12.2024-23.12.2024 v době od 9 do 17 h. 
 

 
Prodej bude probíhat v Příboře na ulici Masarykova 136 

u pana Krejčího (200 m od budovy Policie ČR). 

 

 

Sběratel s více než 30letou praxí koupí 
a bezplatně ohodnotí starožitnosti všeho druhu, 

např. obrazy, mince, zlato, hodiny, porcelán 
a další starožitnosti.  

Platím vždy hotově na místě.  
Nejlepší ceny od sběratele! 

732 961 266 

Pronajmu garáž v centru, telefon: 724 853 118 

28 Inzerce a pozvánky



Krásné svátky a šťastný nový rok!
Děkujeme Vám za letošní spolupráci a těšíme se na pokračování 

v příštím roce!

PF 2025PF 2025
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CHARITA KOPŘIVNICE 
Štefanikova 1163, Kopřivnice 742 21 

----------------------------------------------------------------- 

Tříkrálová sbírka 2025 
 

Diecézní charita Ostravsko-opavské diecéze, Charita Kopřivnice, prosí 
občany našeho města, zda by byli ochotni zúčastnit se jako vedoucí skupinek 
„tří králů“ Tříkrálové sbírky 2025.  
 
Najdete chuť a odvahu připojit se k desetitisícům dobrovolníků, kteří v kostýmech 
tří králů prosí o příspěvek na charitní služby, a pomáhají tak starým a nemocným 
lidem, dětem z chudých rodin, lidem na ulici a v tomto roce navíc lidem 
postižených povodněmi? Využití Tříkrálové sbírky bude v roce 2025 mimo jiné 
použito i na rozjezd zcela nové služby – „Zdravé kroky“ – zahrnující speciální 
služby zaměřené na zdraví a komfort nohou v domácím prostředí seniorů. 
Aktuality můžete sledovat na facebookových stránkách Charity Kopřivnice 
 
Koledník má i odpovědnost, reprezentuje největší neziskovou organizaci a dobré 
jméno Tříkrálové sbírky, která má za sebou již pětadvacet ročníků. Někteří 
koledníci se sbírkou vyrostli. Budete mezi nimi?  
Odměnou Vám bude hřejivý pocit, že jste udělali něco nesobeckého pro ostatní 
a že jste společně začali rok dobrým skutkem.  
Sbírka je naplánována od 1. 1. 2025 do 14. 1. 2025.  
Pokud byste projevili zájem o pomoc s touto sbírkou, ozvěte se, prosím, na níže 
uvedené kontakty.  
 
Ing. Radim Monsport, koordinátor sbírky  
Mobil: 731 505 920  
E-mail: radim.monsport@seznam.cz  
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slovak reality

Pravidla zasílaných příspěvků
 » Obrázky vždy dodávejte zvlášť jako JPG, JPEG, PNG, TIFF, EPS, SVG, nebo PDF.
 » Texty musí být finální, po sazbě mohou být upraveny dle jazykové korektury.
 » Za korektnost inzerce odpovídá inzerent.
 » Text by měl být stručný a výstižný, z důvodu omezeného počtu stran.
 » Vždy uvádějte autora použité fotografie, liší-li se od autora článku.
 » Fotografie označte stejným názvem jako článek a určete pořadí, popis fotografie nepište do názvu fotografie, ale na konec článku.

 
UPOZORNĚNÍ  

UZÁVĚRKA MĚSÍČNÍKU 
LEDEN 2025 

pátek 6. 12. 
Veškeré příspěvky zasílejte prosím elektronicky vždy 

do stanoveného data konkrétního vydání  
Měsíčníku města Příbora do 14:00 hod. odpoledne na  

tic@pribor-mesto.cz.  

Příspěvky, které obdržíme po stanoveném datu 
a hodině, budou automaticky zařazeny 

do následujícího vydání. Děkujeme a budeme se velmi 
těšit na Vaše příspěvky i spolupráci s Vámi. 

VÝHODNÝ
VĚRNOSTNÍ
PROGRAM

Olejové masáže - Bylinkové masáže
Relaxační masáže - Výhodné balíčky
Dárkové poukazy - Nabídky pro firmy

Zažijte tradiční
thajskou masáž

+420 799 556 783
www.thaigo.cz

Vančurova 2099/40
Nový Jičín

Nově OTEVŘENO
v Novém Jičíně!
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